
Kim był Staszic?
Życiorys i dokonania Stani-
sława Staszica przypomnia-
no podczas styczniowej 
sesji sejmiku. Znany pilanin 
jest bowiem patronem roku 
2025 w naszym wojewódz-
twie.  u str. 4

Podróżne  
rekordy
Nigdy dotąd tak wielu 
podróżnych nie skorzystało 
z oferty poznańskiego lotni-
ska, jak w roku 2024. Nigdy 
jeszcze Koleje Wielkopolskie 
nie przewiozły tak wielu pasa-
żerów, jak w ciągu minionych 
dwunastu miesięcy. Jak to 
wypada w liczbach?  u str. 6

Spotkanie  
trzech Józefów
Dlaczego Piłsudski, Haller 
i Dowbor Muśnicki toczyli 
rozmowy w wagonie kolejo-
wym w Kaliszu? Niezwykłe 
spotkanie i sylwetki trzech 
wojskowych przypomina na 
naszych łamach dr Marek 
Rezler.  u str. 10

Na progu  
prezydencji
Wielkopolska zaakcento-
wała początek polskiego 
przewodnictwa w Radzie 
Unii Europejskiej. O tej pre-
zydencji przypomina ekspo-
zycja na budynku UMWW, 
a w Brukseli zorganizowali-
śmy specjalną debatę. 
 u str. 12

Inna strona  
samorządu
Co to jest muflon i co robił 
na sesji wielkopolskiego 
sejmiku? Jazz, espresso 
i podróże z plecakiem – wy-
różniają kolejnego „monito-
rowanego” radnego. Dacie 
wiarę, że niektórzy płacą, 
żeby posłuchać obrad sejmi-
kowej komisji?!        u str. 16

Nie dałam się zjeść
O tym, jak wyglądały początki w urzędzie, 
mówi – po roku pracy w charakterze  
wojewody wielkopolskiego – pierwsza  
kobieta na tym stanowisku Agata Sobczyk.  
„Gość Monitora” zdradza też, co ją zaskoczyło 
przez ostatnie miesiące w kontaktach  
z samorządami, a także dlaczego  
nie planuje swojej kariery. u str. 7

Młodzi olimpijczycy
Wielkopolska jest organizatorem Ogólno-
polskiej Olimpiady Młodzieży w Sportach 
Letnich. Zmagania w 31 dyscyplinach 
odbędą się od 23 czerwca do 24 sierpnia. 
W imprezie weźmie udział prawie 6 tysię-
cy osób, w tym ponad 4300 zawodników. 
Rywalizację można będzie obserwować 
w kilkunastu miejscowościach. u str. 3

Inaczej w zdrowiu
Ostatnie tygodnie przyniosły kilka zmian 
dyrektorskich w instytucjach związanych 
z ochroną zdrowia, za które odpowiada 
samorząd województwa. Chodzi o Depar-
tament Zdrowia Urzędu Marszałkowskiego 
oraz wielospecjalistyczne wojewódzkie 
szpitale w Poznaniu i Lesznie. Kto stanął  
na ich czele? u str. 2
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Ministerstwo Sportu 
i Turystyki ogłosi-
ło nowy wielolet-

ni „Program rozwoju infra-
struktury sportowej w wo-
jewództwach”. W rozdaniu 
na 2025 rok zabezpieczono 
na jego realizację kwotę 200 
mln zł dla 16 województw. 
Wielkopolska dostanie ponad 
18,5 mln zł i jest to trzeci wy-
nik w kraju, po Mazowszu – 
29 mln zł i Śląsku – 23 mln zł.

– Samorząd Wojewódz-
twa Wielkopolskiego otrzy-
ma z ministerstwa 18,5 mln zł 
na inwestycje w infrastruktu-
rę sportową. Dołożymy kolej-
ne 18,5 mln, co oznacza bu-
dżet w wysokości 37 mln zł 
do rozdysponowania wśród 
gmin i powiatów. To będzie 
prawdziwy krok milowy roz-

wijający sport w naszym re-
gionie – potwierdza Jacek 
Bogusławski z zarządu woje-
wództwa.

Kluczowym założeniem 
programu jest współpraca 
między ministerstwem i sa-
morządami regionów, któ-
re będą najpierw prowadzić 
nabór wniosków, a następnie 
współfinansować inwestycje 
na równi z resortem (po mak-
symalnie 30 proc. wydatków). 
Pozostałe minimum 40 proc. 
kosztów sfinansuje wniosko-
dawca, tj. lokalny samorząd.

Przedsięwzięcie będzie re-
alizowane z myślą o wspie-
raniu rozwoju nowoczesnej 
i ogólnodostępnej bazy spor-
towej w całej Polsce. Jego 
głównym celem jest popra-
wa warunków do uprawia-

nia sportu oraz zwiększenie 
dostępu lokalnych społeczno-
ści do takich obiektów. Dlate-
go muszą mieć one charak-
ter otwarty, a wstęp do nich, 
w szczególności dla dzieci 
i młodzieży, powinien być 
bezpłatny.

Samorządy mogą skła-
dać wnioski inwestycyjne do 
ministerstwa w okresie od 
1 kwietnia do 31 maja 2025 r.  
na zadania, które będą zreali-
zowane najpóźniej w 2026 r.  
Dofinansowanie będzie moż-
na zdobyć na budowę no-
wych obiektów sportowych, 
modernizację lub rozbudowę 
istniejącej bazy, dostosowa-
nie infrastruktury do potrzeb 
osób niepełnosprawnych 
oraz poprawę standardów 
technicznych, energetycz-

nych i bezpieczeństwa obiek-
tów.

Wśród katalogu zadań re-
sort wymienia m.in.: pełno-
wymiarowe sale gimnastycz-
ne lub hale sportowe, boiska, 
kryte pływalnie o długości 
minimum 16 m, korty teni-
sowe, skateparki, komplek-
sy lub urządzenia lekkoatle-
tyczne, pozostałe sale (do fit-
nessu, siłownie, do sportów 
walki), kryte lodowiska sta-
łe oraz tory lodowe, przysta-
nie (kajakowe, wioślarskie, 
żeglarskie), tory kolarskie 
i wrotkarskie, trasy sporto-
we (narciarskie, nartorolko-
we, wrotkarskie i kolarskie 
MTB), strzelnice sportowe 
i tory łucznicze, obiekty dla 
sportów jeździeckich, zaple-
cze szatniowo-sanitarne.

– Ważna uwaga dla sa-
morządów, które chcą zaw-
nioskować o środki z tego 
programu. Pamiętajcie, że 
istotnym warunkiem będzie 
posiadanie dokumentacji 
projektowej, dlatego warto 
już teraz uruchomić procedu-
ry i przygotowywać projekty! 
– zachęca Jacek Bogusławski.

37 mln zł w 2025 r. na 
infrastrukturę sportową 
w Wielkopolsce to duże pie-
niądze i szansa na realizację 
droższych przedsięwzięć. Za-
nim jednak te fundusze do-
trą do regionu, w tym wyda-
niu „Monitora” przyglądamy 
się mniejszym inwestycjom, 
dofinansowanym przez woje-
wództwo z programów „Szat-
nia na medal” i lekkoatletycz-
nego.  u str. 8-9

Zainwestujemy w sport
Ministerstwo sportu i samorząd województwa dofinansują budowę obiektów sportowych.
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Samorząd województwa dofinansował kwotą 1 mln zł przebudowę bieżni lekkoatletycznej stadionu sportowego przy ul. Piotra Skargi w Trzciance.
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NA WSTĘPIE

Artur Boiński

NA DOLE  
SKUTECZNIEJ

Decentralizacja jest korzystna, bo – jak zauważa gość „Mo-
nitora”, którym tym razem jest wojewoda wielkopolska Aga-
ta Sobczyk – „im bliżej obywateli znajduje się dany szczebel 
władzy, tym lepiej zna lokalne uwarunkowania i skuteczniej 
może rozwiązywać specyficzne dla danego terenu problemy”.

Myślę, że bardzo dobrze ta reguła sprawdza się w obszarze 
inwestycji w infrastrukturę sportową, o czym piszemy w na-
szym temacie numeru. Strzałem w dziesiątkę okazał się wymy-
ślony i wdrożony w Wielkopolsce program „Szatnia na medal”. 
Potrzebę wyremontowania zaplecza często małych, a istotnych 
dla lokalnej społeczności obiektów sportowych można było 
dostrzec właśnie tu, na dole. Z warszawskich ministerialnych 
gabinetów pewnie nikt by tego nie zauważył…

Także z tego powodu musi cieszyć, że ponownie na poziomie 
regionalnym będą w jakimś zakresie zapadać decyzje, na co 
przeznaczyć duże centralne środki zarezerwowane na rozwój 
infrastruktury sportowej. Z tych samych względów z niecierp-
liwością trzeba wypatrywać podjęcia realnych działań, które 
pozwolą przywrócić władztwo samorządów województw nad 
instytucjami odpowiedzialnymi za sprawy ochrony środowi-
ska i doradztwa rolniczego. z

Inaczej w zdrowiu
Zmiany dyrektorskie w UMWW i wojewódzkich szpitalach.

Kierująca dotąd De-
partamentem Zdro-
wia UMWW Anna 

Jackowska w wyniku roz-
strzygniętego konkursu obję-
ła 1 stycznia 2025 r. stanowi-
sko dyrektora Wojewódzkiego 
Szpitala Wielospecjalistycz-
nego im. dr. Jana Jonstona 
w Lesznie. Jednym z najważ-
niejszych wyzwań stojących 
przed nową szefową leszczyń-
skiej lecznicy będzie przywró-
cenie zawieszonego kilka mie-
sięcy temu (z powodu braku 
lekarzy specjalistów) oddziału 
neurologicznego z pododdzia-
łem udarowym.

Jednocześnie zarząd wo-
jewództwa zdecydował, że 
obowiązki dyrektora Depar-
tamentu Zdrowia w Urzędzie 
Marszałkowskim w Poznaniu 
pełnić będzie teraz Ewa Matu-
szak, pracująca dotychczas na 

stanowisku zastępcy dyrektora 
departamentu.

Ponadto na początku lutego 
komisja konkursowa wybrała, 
a następnie zarząd wojewódz-
twa tę decyzję zatwierdził, no-
wego dyrektora Szpitala Wo-
jewódzkiego w Poznaniu. Zo-
stał nim prof. Dawid Murawa, 
kierujący do niedawna kliniką 
chirurgii onkologicznej w Szpi-
talu Uniwersyteckim w Zielo-
nej Górze. Przypomnijmy, że 
poprzedni szef placówki przy 
ul. Lutyckiej Piotr Nowicki zre-
zygnował pół roku temu z tej 
funkcji, ponieważ został dy-
rektorem Instytutu Psychia-
trii i Neurologii w Warszawie, 
a przez kilka miesięcy marszał-
kowską lecznicą kierowała Vio-
letta Magiera, dotychczasowa 
zastępczyni ds. pielęgniarstwa.

Warto odnotować, że Da-
wid Murawa był jednym 

z dwojga radnych Lewicy 
w sejmiku (poza Katarzyną 
Kretkowską z zarządu woje-
wództwa), ale zanim zasiadł 
w fotelu szefa Szpitala Woje-
wódzkiego w Poznaniu, mu-
siał formalnie zrezygnować 
z mandatu radnego woje-
wództwa. To pociąga za sobą 
zmianę kadrową także w skła-
dzie sejmiku, bo wolne miej-
sce zajmuje następna osoba 
z listy KWW Lewica, która 
w wyborach samorządowych 
w kwietniu 2024 roku zdobyła 
kolejną największą liczbę gło-
sów w okręgu poznańskim.

Z protokołu wyborów wy-
nika, że będzie to Justyna Pan-
kowska (5835 głosów w okrę-
gu nr 1), która – jeśli komisarz 
wyborczy zdąży z formalnoś-
ciami – powinna złożyć ślubo-
wanie podczas najbliższej sesji 
sejmiku 24 lutego.  RAK

90. urodziny

Aleksandra Banasiak, jedna 
z bohaterek Poznańskiego 
Czerwca 1956, świętowała 
90. rocznicę swoich urodzin.

Podczas „Czarnego Czwart-
ku” Banasiak, jako młoda pie-
lęgniarka z jeżyckiego szpitala 
im. Franciszka Raszei, z na-
rażeniem własnego życia ra-
towała rannych na ulicach 
miasta. 

Urodzinowe spotkanie, 
z udziałem przedstawicieli 
władz miasta, powiatu i wo-
jewództwa, odbyło się 10 
stycznia w symbolicznym 
miejscu: Muzeum Powsta-
nia Poznańskiego – Czerwiec 
1956. W imieniu Wielkopo-
lan życzenia jubilatce złożył 
także marszałek Marek Woź-
niak.  ABO
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Kwiaty i upominek dla jubilatki.

Pożegnanie samorządowca
31 stycznia na Cmentarzu 
Górczyńskim w Poznaniu 
odbyło się ostatnie pożeg-
nanie Arkadiusza Błocho-
wiaka, przez ćwierć wieku 
związanego z samorządem 
województwa.

Arkadiusz Błochowiak uro-
dził się w 1951 roku, a zmarł 
– po długiej walce z chorobą 
nowotworową – 23 stycznia 
2025 roku.

Był absolwentem poznań-
skiej Akademii Rolniczej, 
specjalistą od ochrony środo-
wiska, a zwłaszcza od spraw 
melioracji, związanym z sa-
morządem województwa od 
początku jego funkcjonowa-
nia. Najpierw pełnił funkcję 
wicedyrektora Departamen-
tu Planowania Przestrzenne-
go i Ekologii w Urzędzie Mar-
szałkowskim, a następnie dy-

rektora Departamentu Ochro-
ny Środowiska. Od 2007 do 
2010 roku był członkiem za-
rządu województwa. Przez 
kolejne lata – aż do likwidacji 
tej jednostki – był dyrektorem 
Wielkopolskiego Zarządu Me-
lioracji i Urządzeń Wodnych.

Arkadiusz Błochowiak był 
członkiem Polskiego Stron-
nictwa Ludowego, działał też 

aktywnie w Towarzystwie 
im. Stanisława Mikołajczyka 
i w Związku Żołnierzy Bata-
lionów Chłopskich.

Został wyróżniony od-
znaką honorową „Za zasługi 
dla województwa wielkopol-
skiego”. Jeszcze dwa miesiące 
temu na naszych łamach od-
notowaliśmy fakt, że odbie-
rał na MTP Laur 25-lecia, wy-
różnienie z okazji ćwierćwie-
cza wymyślonego przez siebie 
konkursu „Działania proeko-
logiczne i prokulturowe w ra-
mach strategii rozwoju woje-
wództwa wielkopolskiego”.

„Odszedł człowiek po-
godny, powszechnie lubiany 
i szanowany. Zawsze z Wiel-
kopolską w sercu” – wspomi-
nał zmarłego w okolicznoś-
ciowym nekrologu marszałek 
Marek Woźniak.  ABO
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Nagroda „Menora dialogu”,  która jest przyznawana za działania na rzecz zbliżania ludzi, kultur, 
religii i narodów, została przyznana Gminie Wyznaniowej Żydowskiej w Poznaniu, obchodzą-
cej w tym roku swoje 25-lecie. Gratulacje jej przewodniczącej Alicji Kobus marszałek Marek 
Woźniak złożył podczas okolicznościowego koncertu zorganizowanego w Teatrze Nowym 
w Poznaniu. Uroczystość była jednym z wydarzeń XXVIII Dnia Judaizmu, który celebrowano 
w stolicy Wielkopolski od 11 do 17 stycznia.  ABO

MENORA W TEATRZE DLA GMINY
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Gdzie mogą zatrzymywać się autobusy?
Samorząd województwa 
zamierza we współpracy 
z partnerami opracować 
bazę przystanków autobu-
sowych w Wielkopolsce.

13 stycznia na terenie Poli-
techniki Poznańskiej podpi-
sano list intencyjny w spra-
wie powołania zespołu ds. pi-
lotażowego stworzenia refe-
rencyjnej bazy przystanków 
komunikacyjnych dla aglo-
meracji poznańskiej. Doku-
ment parafowali wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak, rek-
tor PP prof. Teofil Jesionow-
ski, przewodniczący zarządu 
Wielkopolskiego Transportu 
Regionalnego Piotr Hojan, 

wicestarosta poznański To-
masz Łubiński oraz dyrektor 
Biura Koordynacji Projektów 
i Rewitalizacji UM Poznania 
Grzegorz Kamiński.

– Myślę, że pilotaż wskaże 
sytuacje, które obserwuję już 

obecnie, dotyczące chociaż-
by tego, że przewoźnicy na 
terenie powiatu poznańskie-
go zatrzymują się często poza 
wyznaczonymi przystankami, 
stwarzając zagrożenie dla in-
nych uczestników ruchu dro-

gowego – mówił Wojciech 
Jankowiak.

Pilotaż dotyczący przystan-
ków autobusowych dla aglo-
meracji poznańskiej ma być 
preludium do budowy zinte-
growanej bazy przystanków 
w całym regionie. 

– Tu będziemy liczyć na 
współpracę wielkopolskich 
gmin i powiatów, która po-
zwoli nie tylko na pew-
ną refleksję samorządów 
w zakresie rozmieszczenia 
przystanków, ale również 
na określenie białych plam 
w dziedzinie komunikacji 
autobusowej – dodał wice-
marszałek.  RAK
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Partnerzy projektu podpisali list intencyjny 13 stycznia.

Pomogli w wypoczynku
Blisko 450 młodych osób 
z Wielkopolski z rodzin 
z problemami uzależnień 
skorzystało w trakcie ferii 
zimowych ze zorganizo-
wanego wypoczynku, dofi-
nansowanego przez samo-
rząd województwa.

Dotację na organizację wy-
poczynku otrzymały te orga-
nizacje pozarządowe, któ-
re mają w swym statucie za-
pis o działalności z zakresu 
przeciwdziałania uzależnie-
niom. Pieniądze, łącznie 800 
tys. zł, trafiły do 11 podmio-
tów, m.in. z Pleszewa, Złot-
kowa, Słupcy, Gniezna i Ko-
nina, które zorganizowały zi-

mowy wypoczynek głównie 
w górach. Dzieci w wieku od 
7 do 18 lat przebywały m.in. 
w okolicach Zakopanego, 
Babiej Góry czy w Kotlinie 
Uherczańskiej.

– Mam nadzieję, że czas zi-
mowego wypoczynku był dla 
nich wartościowy pod wie-
loma względami i pozwolił, 
choć na chwilę, oderwać się 
od codziennych trosk – pod-
kreśla marszałek Marek Woź-
niak. 

– Jak co roku te obozy po-
łączono z zajęciami socjotera-
peutycznymi – dodaje Kata-
rzyna Kretkowska z zarządu 
województwa.  RAK



3MONITOR WIELKOPOLSKI luty 2025

www.monitorwielkopolski.pl WYDARZENIA

Będą radzić o pożytku

Uroczyste wręczenie przez marszałka Marka Woźniaka aktów 
powołań członkom Wielkopolskiej Rady Działalności Pożyt-
ku Publicznego rozpoczęło posiedzenie tego gremium, które 
odbyło się 20 stycznia w UMWW. Przewodniczącą rady została 
Iwona Janicka, a w kilkunastoosobowym gronie znaleźli się też 
przedstawiciele sejmiku: Patrycja Przybylska, Violetta Ratajczak 
i Wiesław Ratajczak.  ABO

Zasłużył się kolei

Wicemarszałek Wojciech Jankowiak (obok marszałka woje-
wództwa mazowieckiego Adama Struzika) otrzymał z rąk mi-
nistra infrastruktury Dariusza Klimczaka odznakę honorową 
„Zasłużony dla Kolejnictwa”. Okazją do wręczenia tego wyróż-
nienia była odbywająca się w Poznaniu w dniach 14-15 stycz-
nia konferencja „Koleje Samorządowe – Doświadczenia i Per-
spektywy”, która zgromadziła 240 uczestników z Polski, Czech 
i Niemiec.  ABO

Co dla przedsiębiorców?

„Wielkopolska przyszłości: rozwój, inwestycje i wsparcie dla 
przedsiębiorców” to temat spotkania członków Wielkopolskie-
go Klubu Kapitału z marszałkiem Markiem Woźniakiem, które 
odbyło się 16 stycznia w UMWW. Omówiono kondycję gospo-
darczą regionu, perspektywy jego rozwoju oraz plany inwesty-
cyjne na kolejne lata. W spotkaniu wzięli też udział Jacek Bo-
gusławski z zarządu województwa i konsul generalny Niemiec 
we Wrocławiu Martin Kremer.  ABO

Matematyka jak czekoladki

5 lutego w UMWW na uroczystej gali, z udziałem m.in. Kata-
rzyny Kretkowskiej z zarządu województwa, wręczono nagro-
dy laureatom konkursu Matematyczny Kalendarz Adwentowy. 
Organizowały go samorząd województwa i Fundacja Zakłady 
Kórnickie. Ideą internetowego konkursu jest to, że zamiast cze-
koladek w każdy dzień adwentu uczestnik otrzymuje zadanie 
do rozwiązania. W ostatniej edycji odnotowano rekordową 
liczbę 1700 zgłoszeń.  ABO
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Hołd dla zdobywców poznańskiego lotniska
6 stycznia obchodzono 
106. rocznicę zdobycia 
przez powstańców wielko-
polskich lotniska Ławica 
w Poznaniu. 

Delegacje samorządowców, 
kombatantów i mieszkańcy 
Poznania, którzy uczestniczyli 
w uroczystości zorganizowa-
nej przed starym terminalem 
lotniska, złożyli wiązanki bia-
ło-czerwonych kwiatów przy 
pomniku, przypominającym 
od 1984 r. o powstańczej wik-
torii. Znicze zapalono też przy 
„Dębach Pamięci”, przy któ-
rych znajdują się imienne tab-
lice pomordowanych w Katy-
niu poznańskich lotników.

– 6 stycznia 1919 r. to pa-
miętna data dla Poznania 
i Wielkopolski. Dzięki zdo-
byciu Ławicy przez powstań-
ców wielkopolskich, dzięki 
temu wielkiemu zwycięstwu 
powstało polskie lotnictwo. 
W 106. rocznicę bitwy o Ła-
wicę pamiętamy o bohaterach 
tamtych wydarzeń – podkre-
ślił wicemarszałek Wojciech 
Jankowiak.

Wiązankę w imieniu sa-
morządu województwa wraz 
z wicemarszałkiem złożył 
Marceli Jakubowski – wnuk 
ppor. pilota Józefa Jakubow-
skiego (1897-1984), jednego 
ze zdobywców Ławicy.  RAK
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Uroczystości na Ławicy odbyły się 6 stycznia.

Umowę o wartości ponad 30 mln zł na 
szkolenia sportowe wielkopolskiej mło-
dzieży podpisali 14 stycznia w UMWW Ja-
cek Bogusławski z zarządu województwa 
(w towarzystwie szefowej komisji kultury 
fizycznej Marzeny Wodzińskiej) i prezes 
Wielkopolskiego Stowarzyszenia Spor-
towego Paweł Szczepaniak. Wsparcie 
samorządu województwa na lata 2025-
2028 zapewni zawodnikom i trenerom 
sfinansowanie szkoleń, obozów, wyjaz-
dów na zgrupowania i zawody.  RAK

30 MILIONÓW NA SZKOLENIE MŁODZIEŻY
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Przyjadą olimpijczycy
Wielkopolska będzie podczas wakacji organizatorem Ogólnopolskiej Olimpiady  
Młodzieży w Sportach Letnich.

Ceremonię otwarcia 
XXXI Ogólnopolskiej 
Olimpiady Młodzie-

ży w Sportach Letnich Wiel-
kopolska 2025 zaplanowano 
4 lipca na poznańskiej Malcie. 
Rywalizację młodych zawod-
ników, łącznie ponad 4,3 tys. 
osób, będzie można obser-
wować na sportowych are-
nach już wcześniej, bo od 23 
czerwca do 24 sierpnia.

– Dla nas, samorządu wo-
jewództwa, to bardzo pre-
stiżowa impreza, dlatego in-

westujemy w nią sporo pie-
niędzy, zarówno jeśli chodzi 
o infrastrukturę, jak i wspar-
cie dla bezpośredniego orga-
nizatora – Wielkopolskiego 
Stowarzyszenia Sportowego. 
Liczymy nie tylko na spor-
towców, ale także na kibiców, 
którzy, mam nadzieję, poja-
wią się w różnych miejscach, 
gdzie zawody będą rozgry-
wane – mówił 4 lutego pod-
czas konferencji prasowej 
w UMWW marszałek Ma-
rek Woźniak.

– Złożyliśmy wniosek na 
kwotę 7,6 mln zł do Mini-
sterstwa Sportu i Turystyki 
i oczekujemy na wyniki kon-
kursu. Pieniądze z resortu, 
połączone z dofinansowa-
niem samorządu wojewódz-
twa, pozwolą bez problemu 
zorganizować wydarzenie 
dla blisko 6 tys. uczestników 
olimpiady (zawodników, tre-
nerów, sędziów) – zapewniał 
prezes Wielkopolskiego Sto-
warzyszenia Sportowego Pa-
weł Szczepaniak.

Zawodnicy będą rywali-
zowali w 31 dyscyplinach, 
w tym 30 olimpijskich. Są to: 
golf, hokej na trawie, kajakar-
stwo klasyczne, kajakarstwo 
slalomowe, kolarstwo szoso-
we, kolarstwo torowe, kolar-
stwo MTB, kolarstwo BMX, 
koszykówka 3x3, lekka atlety-
ka, łucznictwo, pięciobój no-
woczesny, piłka nożna, piłka 
siatkowa plażowa, piłka ręcz-
na plażowa, piłka wodna, pły-
wanie, pływanie artystyczne, 
podnoszenie ciężarów, rug-
by, skoki do wody, skoki przez 
przeszkody, strzelectwo spor-
towe, tenis, triathlon, ujeż-
dżenie, wioślarstwo, WKKW, 
wspinaczka sportowa oraz że-
glarstwo. 

– Imprezy będą odbywa-
ły się w kilkunastu miejsco-
wościach na terenie naszego 
województwa, choć najwię-
cej wydarzeń zaplanowano 
w Poznaniu. Tradycyjnie nie 
wszystkie zawody (np. rega-
ty żeglarskie czy wspinaczkę 
sportową) możemy zorga-
nizować na terenie naszego 
regionu – podkreślał Jacek 
Bogusławski z zarządu woje-
wództwa.

Olimpijskie areny zapre-
zentował z kolei Tomasz Wik-
tor, dyrektor Departamentu 
Sportu i Turystyki UMWW, 
przewodniczący komitetu or-
ganizacyjnego OOM. Spor-
towcy będą rywalizować w 23 
lokalizacjach. 18 z nich to 
miejscowości w Wielkopol-
sce: Bukowiec, Baborówko, 
Gniezno, Godziesze Wielkie, 
Jarocin, Kalisz, Leszno, Nę-
dzerzew, Nowy Tomyśl, Pnie-
wy, Pobiedziska, Poznań, Ra-
wicz, Rumianek, Środa Wiel-
kopolska, Wągrowiec, Wrześ-
nia i Zbąszyń. Poza nasz 
region zawody przeniosą się 
do Bytomia, Drzonkowa, 
Krakowa, Nowej Soli i Pu-
cka.  RAK
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O szczegółach dotyczących organizacji Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży w Sportach Letnich 
poinformowano 4 lutego podczas konferencji prasowej w UMWW.
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Przedstawiamy tematy, 
które radni poruszali 

w interpelacjach 
i zapytaniach zgłoszonych 

podczas IX sesji sejmiku.

Adam Bogrycewicz (PiS) 
wspólnie z  Markiem 
Sową pytał o  spraw-
ność ogrzewania w re-
gionalnych pociągach, 
a  razem z  Łukaszem 

Grabowskim – o możliwość wywie-
szenia na budynku UMWW ekspozycji 
dedykowanej Donaldowi Trumpowi. 
Poruszył też kwestie dotyczące: dro-
gowych obwodnic Trzcianki i Łobżeni-
cy, podjęcia rozmów w sprawie Parku 
Dzieje, ufundowania pobytu w zamku 
w Rokosowie w ramach licytacji WOŚP, 
pomocy szpitalowi w Złotowie.

Marek Sowa (PiS) zgłosił 
zapytania w sprawach 
przywrócenia funk-
cjonowania oddziału 
neurologicznego Wo-
jewódzkiego Szpita-

la Wielospecjalistycznego w Lesznie 
oraz możliwości wsparcia organizacji 
wspólnego koncertu orkiestry „Ama-
deus” i orkiestry dętej z Ponieca.

Michał Zieliński (PiS) 
w  swoim wystąpie-
niu odniósł się do roz-
mowy z marszałkiem 
Markiem Woźnia-
kiem, opublikowanej 

w styczniowym „Monitorze Wielko-
polskim”, zwracając uwagę na poru-
szane w niej wątki dotyczące polity-
ki ogólnokrajowej, w tym wyborów 
prezydenckich.

Filip Żelazny (PiS) inter-
pelował o przekazanie 
wstępnych wyników 
finansowych za 2024 
rok spółki Międzynaro-
dowe Targi Poznańskie, 

w której województwo wielkopolskie 
jest mniejszościowym udziałowcem.

Barbara Mroczkowska 
(PO) w nawiązaniu do 
uzyskanej odpowie-
dzi na swoją interpe-
lację w  sprawie po-
prawy bezpieczeń-

stwa na drodze wojewódzkiej nr 309, 
zaapelowała o wprowadzenie odcin-
kowego pomiaru prędkości na od-
cinku tej trasy z Leszna do Rydzyny.

Łukasz Grabowski (PiS) 
złożył interpelację 
dotyczącą podjęcia 
odpowiednich dzia-
łań na rzecz poprawy 
bezpieczeństwa na 

drodze wojewódzkiej nr 260 w miej-
scowości Miroszka w gminie Niecha-
nowo.  ABO

SEJMIKOWE PYTANIA
t

Pamięć na sesji
W atmosferze zadumy rozpoczę-
ły się styczniowe obrady radnych 
województwa. Były ku temu dwa 
powody.

Na początku sesji sejmik uczcił 
chwilą ciszy pamięć zmarłego kil-
ka dni wcześniej Arkadiusza Bło-
chowiaka. Sylwetkę byłego członka 
zarządu województwa przypomniał 
radnym podczas obrad wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak (my czyni-
my to w tym wydaniu na stronie 2).

Sesja odbywała się 27 stycznia, 
a więc w ustanowionym przez Zgro-
madzenie Ogólne ONZ Międzyna-
rodowym Dniu Pamięci o Ofiarach 
Holokaustu, jednocześnie w 80. 
rocznicę wyzwolenia obozu w Aus-
chwitz – co podkreśliła na począt-
ku obrad przewodnicząca sejmiku 
Tatiana Sokołowska. Przypominając 
słowa Mariana Turskiego, przewod-
nicząca zaapelowała, by nie być obo-
jętnym – dziś, jutro i zawsze…  ABO

Grupa uczniów ze Szkoły Podstawowej w Sieroszewicach w powiecie ostrowskim odwiedziła 10 stycznia Urząd 
Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego w Poznaniu. Młodzi goście mieli okazję do spotkania m.in. z prze-
wodniczącą sejmiku Tatianą Sokołowską. Podczas zwiedzania budynku oraz rozmów z jego „lokatorami” ucznio-
wie dowiedzieli się, jak działa regionalny samorząd i czym się zajmuje. Wizyta odbyła się z inicjatywy Młodzieżo-
wego Sejmiku Województwa Wielkopolskiego.  ABO

DO CZEGO SŁUŻY SAMORZĄD WOJEWÓDZTWA?

FO
T.

 M
A

LW
IN

A
 K

O
RZ

EN
IE

W
SK

A
-M

IC
H

A
LA

K

Przypomnieli o społeczniku
Sejmik upamiętnia zasługi Stanisława Staszica, patrona 2025 roku w Wielkopolsce.

Rok 2025 jest w Wielkopolsce 
Rokiem Stanisława Staszica. 
Taką decyzję sejmik podjął 

jednogłośnie 20 grudnia 2024 roku, 
przyjmując stosowne stanowisko 
w tej sprawie. Z tej okazji gościmy 
dziś doktora Macieja Usurskiego, 
kustosza Muzeum Stanisława Sta-
szica w Pile, który przybliży nam 
sylwetkę tej zacnej postaci w na-
szej historii – rozpoczęła tę część 
obrad (27 stycznia w sali sesyjnej 
UMWW) przewodnicząca sejmiku 
Tatiana Sokołowska.

Jeden człowiek
„Co może zrobić jeden człowiek?” 
– pytał w pierwszym slajdzie pre-
zentacji Maciej Usurski, a następ-
nie podczas kilkudziesięciominu-
towego wystąpienia przypomniał 
radnym życiorys i zasługi urodzo-
nego w 1755 roku w Pile publicysty, 
mecenasa nauki, prekursora spół-
dzielczości, który swoją działalnoś-
cią m.in. walnie przyczynił się do 
uchwalenia w 1791 roku Konstytu-
cji 3 maja.

– Stanisław Staszic to jedna z tych 
postaci historycznych, które na 
trwałe wpisały się w dzieje naszego 
narodu i są obecne w pamięci nie 
tylko mieszkańców rodzinnego mia-
sta, ale i Polski. Czym sobie zasłu-
żył na taki szacunek? – zastanawiał 
się kustosz, omawiając jego dzieciń-
stwo, wczesną edukację i wychowa-
nie (w Pile), ukończenie kolegium 
jezuickiego i seminarium duchow-
nego oraz przyjęcie święceń kapłań-
skich (w Poznaniu), a także studia 
zagraniczne (w Lipsku, Getyndze 
i Paryżu).

Po powrocie ze studiów Staszic 
rozpoczął kilkuletnią pracę u or-
dynata Andrzeja Zamoyskiego, zaj-
mując się wychowaniem i edukacją 
dwóch jego synów. Interesował się 
geologią, podczas wędrówek po Ta-
trach i Karpatach prowadził liczne 
badania, m.in. jezior tatrzańskich, 

jaskiń, temperatury i gęstości po-
wietrza.

Wiele osiągnięć
Pracowitość, zdolności i bezintere-
sowna gotowość do służby publicz-
nej wyniosły Stanisława Staszica do 
rzędu najbardziej wpływowych Po-
laków tamtych czasów. Dewizą jego 
życia było hasło „być narodowi uży-
tecznym”. 

– Wydał kilka książek, np. „Uwa-
gi nad życiem Jana Zamoyskiego”, 
w której pisał o edukacji, prawo-
dawstwie, władzy wykonawczej 
i sądowniczej, wojsku, podatkach 
czy o… sposobie ratowania Polski 
od podziału – mówił Maciej Usur-
ski.

Kustosz przypomniał też o kolej-
nym wątku działalności społeczni-
ka, tj. zaangażowaniu w powstanie 
i działalność Towarzystwa Przyja-
ciół Nauk w Warszawie, prowadzą-
cego badania i publikującego dzieła 
w języku polskim. 

– Staszic wspierał TPN finansowo, 
kupił dwie spalone kamienice i po 
wyremontowaniu ich przekazał je 
na siedzibę towarzystwa, a w testa-
mencie zapisał mu swoją bibliotekę 
i rękopisy. Przez 18 lat był prezesem 
TPN, zadbał o nową siedzibę, Pałac 
Staszica, w której obecnie funkcjo-
nuje Polska Akademia Nauk – wy-
mieniał Maciej Usurski.

Stanisław Staszic był również 
urzędnikiem państwowym, choć 

działalność publiczną rozpoczął 
stosunkowo późno, w 52. roku ży-
cia. Był referendarzem, radcą stanu 
i ministrem stanu w ówczesnym rzą-
dzie (Radzie Stanu Księstwa War-
szawskiego). Po odrodzeniu pań-
stwa polskiego rozwinął wszech-
stronną działalność organizacyj-
ną w zakresie szkolnictwa i nauki 
(szkoły zawodowe, lekarskie, Uni-
wersytet Warszawski), a także go-
spodarki (hutnictwo i górnictwo, 
zakłady przemysłowe).

– Umarł w 1826 roku. Cały mają-
tek, ponad 800 tys. zł, przekazał w te-
stamencie na cele społeczne, dobro-
czynne i charytatywne, choć za życia 
nazywano go skąpcem czy sknerą – 
podsumował Maciej Usurski.  RAK
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Stanisław Staszic, decyzją sejmiku, został patronem roku 2025 w Wielkopolsce. Jego życiorys przypomniał radnym  
dr Maciej Usurski, kustosz Muzeum Stanisława Staszica w Pile.
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Wicemarszałek Wojciech Jankowiak
– odpowiedział Adamowi Bogryce-
wiczowi na interpelację dotyczącą 
funkcjonowania rogatek na prze-
jeździe kolejowym na linii kolejo-
wej Poznań Wschód – Bydgoszcz 
Główna, w ciągu drogi wojewódz-
kiej nr 193 w Gołańczy. Przekazał, 
że Departament Transportu UMWW 
zwrócił się 8 stycznia 2025  r. do 
właściwej komórki zarządcy infra-
struktury kolejowej (tj. PKP Polskie 
Linie Kolejowe S.A. Zakład Linii Kole-
jowych w Poznaniu). Wnioskowano 
o przeanalizowanie funkcjonowania 
urządzeń rogatkowych i sygnaliza-
cyjnych na wspomnianym przejeź-
dzie oraz, w razie stwierdzenia nie-
prawidłowości, o podjęcie działań 
naprawczych.

Członkini zarządu województwa  
Katarzyna Kretkowska
– odniosła się do interpelacji Mar-
ka Sowy w  sprawie konkursu na 
dyrektora Wojewódzkiego Szpitala 
Wielospecjalistycznego im. dr. Jana 
Jonstona w Lesznie. Poinformowała 
o trybie powołania komisji konkur-
sowej, przyczynach wyłączenia się 
z postępowania konkursowego jej 
przewodniczącej oraz tym samym 
konieczności wskazania nowego 
przewodniczącego, co skutkowało 
zmianą stosownej uchwały sejmiku 
z 28 października 2024 r.
– przekazała Adamowi Bogrycewi-
czowi, że finansowanie warsztatów 
terapii zajęciowej realizowane jest 
w oparciu o ustawę o rehabilitacji 
zawodowej i społecznej oraz za-
trudnianiu osób niepełnospraw-
nych, a także stosowne rozporzą-
dzenie ministra gospodarki, pracy 
i polityki społecznej. Określa ono 
szczegółowe zasady tworzenia, 
działania i sposobu dofinansowy-
wania kosztów utworzenia, dzia-
łalności i  kosztów wynikających 
ze zwiększonej liczby uczestników 
warsztatu. Zasada współfinanso-
wania oznacza solidarne ponosze-
nie kosztów tworzenia i działania 
warsztatów przez jednostki samo-
rządu terytorialnego szczebla po-
wiatowego oraz Państwowy Fun-
dusz Rehabilitacji Osób Niepełno-
sprawnych. Z  informacji uzyska-
nych z  ministerstwa wynika, że 
wydanie rozporządzenia zwięk-
szającego środki dla warsztatów 
terapii  zajęciowej planowane jest 
w styczniu 2025 r.  ABO

ZARZĄD ODPOWIADA
t

Przedstawiamy wyciąg 
z odpowiedzi udzielonych 

na wcześniejsze interpelacje 
i zapytania radnych.

Młodzi radni będą działać po nowemu
27 stycznia radni zmienili 
uchwałę w sprawie utworzenia 
Młodzieżowego Sejmiku Woje-
wództwa Wielkopolskiego i na-
dania mu statutu.

Przypomnijmy, że „dorosły” sej-
mik podjął uchwałę w sprawie po-
wołania swojego młodzieżowego 
odpowiednika we wrześniu 2022 r. 
W statucie określono wówczas zasa-
dy działania nowego gremium oraz 
tryb i sposób wyłaniania jego człon-
ków. Inauguracyjna sesja MSWW 
odbyła się 12 czerwca 2023 r., 
a ostatnie jak dotąd posiedzenie – 
w grudniu 2024 r.

Po kilkunastu miesiącach działal-
ności młodych radnych okazało się, 
że niektóre zapisy w statucie wyma-
gają zmiany i doprecyzowania. Jed-
na z nich zakłada możliwość obej-
mowania przez MSWW honorowe-
go patronatu nad wydarzeniami.

Zgodnie z zapisami młodzieżowy 
sejmik może „wspierać, obejmować 
patronatem honorowym, promować 
lub organizować przedsięwzięcia lub 
wydarzenia o charakterze kultural-

nym, sportowym, turystycznym, 
charytatywnym, prozdrowotnym 
oraz proekologicznym, a także dzia-
łania z obszaru edukacji i nauki, de-
dykowane młodzieży”.

Skorygowano też zapisy dotyczące 
odwołania młodzieży z funkcji rad-
nego i usprawiedliwiania nieobec-
ności. Według statutu MSWW, sej-

mik może odwołać radnego z po-
wodu przynajmniej trzech jego nie-
usprawiedliwionych nieobecności 
na sesjach lub posiedzeniach ko-
misji.

„Odwołanie radnego następuje 
większością co najmniej 3/5 głosów 
statutowego składu MSWW, w gło-
sowaniu tajnym, po uprzednim za-

sięgnięciu opinii Komisji Statutowej 
Sejmiku Województwa Wielkopol-
skiego” – czytamy w dokumencie.

To efekt wydarzeń z września 
2024 r., kiedy aż 13 radnych objęto 
tą procedurą. Większość z nich tłu-
maczyła się kolegom (najczęściej – 
nauką, studiami, pracą…), następ-
nie odbyło się tajne głosowanie nad 
odwołaniem każdego z „winowaj-
ców”. Ostatecznie sejmik pozbawił 
mandatu 3 osoby, a 10 osób pozo-
stało na stanowisku.

Co jeszcze się zmieniło? Doprecy-
zowano m.in. kwestię zgłoszeń kan-
dydatów na radnych, zwrotu kosz-
tów podróży, odwoływania człon-
ków prezydium MSWW. Ponadto 
inicjatywę uchwałodawczą będzie 
miało teraz 5 osób (wcześniej 10). 

Przypomnijmy, że młodzieżowy 
sejmik (analogicznie do tego „do-
rosłego”) składa się z 39 radnych 
pochodzących z 6 okręgów wybor-
czych. Kandydować – na trzylet-
nią kadencję – mogą mieszkający 
w Wielkopolsce uczniowie i studen-
ci w wieku 15-20 lat.  RAK
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„Dorosły” sejmik zmienił statut swojego młodzieżowego odpowiednika.

Sposób na uczczenie bohaterów
Sejmik uchwalił dofinansowanie w 2025 roku biegów Powstania Wielkopolskiego, organizowanych 
przez cztery gminy. Podsumowano też uroczyście ubiegłoroczną edycję tego cyklu.

Podczas styczniowej sesji radni 
podjęli uchwałę w sprawie wy-
rażenia zgody na przekazanie 

pomocy finansowej jednostkom sa-
morządu terytorialnego na organiza-
cję biegów Powstania Wielkopolskie-
go. 60 tysięcy złotych z budżetu woje-
wództwa trafi do gmin Gołańcz, Lwó-
wek, Środa Wielkopolska i Wijewo.

Jak podkreślono w uzasadnieniu 
do uchwały, najważniejszym celem 
projektu jest upamiętnienie historii 
zwycięskiego zrywu poprzez zaan-
gażowanie Wielkopolan w aktyw-
ność fizyczną w miejscach związa-
nych z wydarzeniami z lat 1918- 
-1919. Dofinansowanie dotyczy im-
prez realizowanych już od lat przez 
właściwe samorządy terytorialne 

przy współpracy lokalnych organi-
zatorów wydarzeń sportowych.

Na cykl w 2025 roku złożą się ko-
lejno: VI Bieg Powstańczy w Wije-
wie, VI Bieg Pamięci Gołanieckiej 
Kompanii Powstańczej, XLVI Bieg 
Powstańczy – Dziesiątka Lwówe-
cka, VII Bieg Średzkich Powstań-
ców Wielkopolskich 1918-1919.

Będzie to już trzecia edycja spor-
towego cyklu, w którego organiza-
cję zaangażował się samorząd woje-
wództwa. Tymczasem jego ubiegło-
roczną odsłonę podsumowano pod-
czas uroczystości, która odbyła się 
11 stycznia w sali sesyjnej UMWW 
w Poznaniu.

Podczas spotkania udekorowano 
najlepsze zawodniczki i zawodni-

ków, którzy ukończyli wszystkie bie-
gi w 2024 roku (lutowy w Wijewie, 
czerwcowy w Gołańczy, paździer-
nikowy we Lwówku i grudniowy 
w Środzie Wielkopolskiej).

Po podsumowaniu sportowej ry-
walizacji w kategorii „open” ogło-
szono, że najlepszymi biegaczka-
mi ubiegłorocznego cyklu zostały: 
Maria Wesoła z Lwówka, Aneta Ma-
chajewska ze Środy Wielkopolskiej 
i Danuta Strychalska-Rysz z Wą-
growca. Natomiast wśród panów 
triumfowali Filip Chruściel z Sule-
chowa, Krzysztof Fibner ze Środy 
Wielkopolskiej oraz Roman Janas 
z Grodziska Wielkopolskiego.

Gratulacje najbardziej wytrwa-
łym sportowcom złożył w trakcie 

styczniowej uroczystości członek 
zarządu województwa Jacek Bo-
gusławski. Podczas dekoracji zwy-
cięzców towarzyszyli mu również 
radny województwa Henryk Szy-
mański oraz przewodniczący Mło-
dzieżowego Sejmiku Województwa 
Wielkopolskiego Szymon Wiśniew-
ski.

Na zakończenie wydarzenia jego 
uczestnicy stanęli do pamiątkowe-
go zdjęcia. Jak wówczas żartowano, 
w kontekście tej akurat uroczystości 
wyjątkowo adekwatne okazało się 
hasło towarzyszące organizowanym 
przez samorząd województwa ostat-
nim obchodom rocznicy wybuchu 
Powstania Wielkopolskiego: „Zwy-
cięstwo, które robi wrażenie!”.  ABO
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Ubiegłoroczną edycję cyklu powstańczych biegów podsumowano 11 stycznia w sali sesyjnej UMWW.
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Podróże 
Wyspiańskiego

Muzeum Ziemiaństwa w Do-
brzycy Zespół Pałacowo-Par-
kowy zachęca do odwiedzenia 
nowej ekspozycji pt. „Jeśli wró-
cę to tam! Zapiski Stanisława 
Wyspiańskiego z podróży po 
Wielkopolsce”, uzupełniającej 
główną wystawę prac i pamią-
tek związanych z wieszczem. 
To 7 rysunków wykonanych 
przez artystę podczas jego 
pobytu w  Gnieźnie i  Pozna-
niu. Zauroczony architekturą, 
przyrodą i ludźmi, Wyspiański 
wykonał kilkanaście prac, sta-
nowiących swoisty pamiętnik 
z wyprawy po regionie.

Festiwal w Kaliszu

Muzyka filmowa będzie tema-
tem przewodnim drugiej edy-
cji Ogólnopolskiego Festiwalu 
Aranżacji Muzycznej Aranża-
cJA Fest 2025, który odbędzie 
się w dniach 24-27 kwietnia 
w  CKiS w  Kaliszu. Zaplano-
wano konkurs dla solistów 
i  zespołów, warsztaty tech-
nik i sposobów aranżacji pod 
okiem Jana Stokłosy, a także 
koncert finałowy gwiazdy fe-
stiwalu. Zgłoszenia do kon-
kursu trwają do 17 marca.

Opowieść o bieliźnie

 „To opowieść o różnych rodza-
jach bielizny używanej w na-
szych domach przed stu laty. 
To nie tylko prezentacja zdo-
bionych koronkowymi wstaw-
kami czy oznaczonych hafto-
wanym monogramem koszul 
lub poszewek na poduszki, ale 
przedstawienie procesu dba-
nia o to, by bielizna była czy-
sta i elegancka. Można zoba-
czyć, jak i gdzie prano, kroch-
malono i prasowano bieliznę 
lub przypomnieć popular-
ne kiedyś elementy gardero-
by, np. reformy” – opowiada 
o nowej wystawie w Muzeum 
Okręgowym w Lesznie, czyn-
nej do 25 maja, kuratorka Mał-
gorzata Gniazdowska.  RAK

POLECAMY
t

Do gotowania  
w terenie

Po raz kolejny ruszył na-
bór w otwartym konkursie 
ofert „Mała Mobilna Kuch-
nia Warsztatowa”.

Samorząd województwa 
– w ramach prowadzone-
go przez siebie „Programu 
ograniczania marnotrawstwa 
i strat żywności w Wielkopol-
sce na lata 2021-2025” – za-
prasza do udziału organiza-
cje pozarządowe z naszego 
regionu. Mogą one uzyskać 
od 3 do 15 tys. zł dofinan-
sowania na zakup instalacji 
służącej do przygotowywa-
nia posiłków oraz organiza-
cji pokazów i warsztatów ku-
linarnych w warunkach tere-
nowych.

– W ramach dotychczaso-
wych trzech edycji konkursu 
dofinansowaliśmy już 94 ta-
kie zadania o łącznej wartości 
ponad 900 tys. zł – przypomi-
na wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski.

Nabór trwa do 28 lute-
go. Szczegółowe informacje 
o warunkach konkursu moż-
na znaleźć na stronie BIP 
UMWW.

Do 7 marca trwa też – skie-
rowany do JST – konkurs na 
dofinansowanie utworzenia 
kolejnych „jadłodzielni” w re-
gionie  ABO
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Nabór na kuchnie trwa do 
końca lutego.

Doceniają naszą kulturę
Wielkopolskie instytu-
cje kultury zbierają laury 
w kraju i za granicą.

Wystawa „1025. Narodzi-
ny Królestwa” – której współ-
organizatorem jest podległe 
samorządowi województwa 
Muzeum Pierwszych Piastów 
na Lednicy – zdobyła presti-
żowe wyróżnienie w plebis-
cycie czasopisma „Archeo-
logia Żywa”. Przyznano jej 
pierwsze miejsce w kategorii 
„Najlepsza wystawa czasowa”. 
Ekspozycję, która upamiętnia 
1000. rocznicę koronacji Bo-
lesława Chrobrego i Miesz-
ka II, można zwiedzać do 29 
czerwca w warszawskim Mu-
zeum Historii Polski (to drugi 
podmiot ją współorganizują-

cy, trzecim było Muzeum Ar-
chidiecezji Gnieźnieńskiej).

Cennym laurem pochwa-
liła się też ostatnio Filhar-
monia Poznańska (przez lata 
podległa samorządowi woje-
wództwa). Nasi filharmoni-
cy zdobyli jedną z najbardziej  
prestiżowych nagród fono-
graficznych świata: Interna-
tional Classical Music Awar-
ds (ICMA). Jury nagrodziło 
album „Urlicht. Songs of De-
ath and Resurrection”, nagra-
ny przez Orkiestrę Filharmo-
nii Poznańskiej z barytonem 
Samuelem Hasselhornem, 
pod batutą Łukasza Borowi-
cza, z udziałem głosów chło-
pięcych „Poznańskich Słowi-
ków”.  ABO

Nie tylko dla poetów
Rusza – w nieco poszerzonej 
formule – kolejna edycja Led-
nickiej Wiosny Poetyckiej.

To już XXIX odsłona 
przedsięwzięcia zainicjowa-
nego przez poetkę Stanisławę 
Łowińską. Główną ideą jest 
odkrywanie i promowanie 
młodych talentów literackich. 
Konkursy poetyckie „Turniej 
Jednego Wiersza” i „O Koro-
nę Wierzbową“ są skierowa-
ne do uczniów w wieku 12-19 
lat. Do 16 maja mogą oni (na 
adres: l.w.poetycka@gmail.
com) zgłaszać propozycje 
swoich wierszy, w tym roku 
przede wszystkim związa-
nych z tematem przewodnim 
„Korona Wierzbowa dla Ko-
rony Królewskiej” (nawiązu-

jącym do 1000. rocznicy ko-
ronacji Bolesława Chrobrego 
i Mieszka II). Czekają nagro-
dy rzeczowe i finansowe.

Finał odbędzie się 7 czerw-
ca na terenie Muzeum Pierw-
szych Piastów na Lednicy. 
Tym razem ma on mieć cha-
rakter międzypokoleniowy 
(z udziałem seniorów), a po-
przedzą go również warsztaty 
literackie i spotkania autor-
skie. Więcej o tych wydarze-
niach można dowiedzieć się 
w biurze Lednickiej Wiosny 
Poetyckiej, które prowadzi 
Biblioteka Publiczna i Cen-
trum Kultury Gminy Łu-
bowo (tel. 61 427 59 34 lub 
512 599 650, e-mail: biblio-
teka@lubowo.pl).  ABO

Mobilny jak Wielkopolanin
Rok 2024 przyniósł re-
kordy w liczbie pasażerów 
przewiezionych przez spół-
kę Koleje Wielkopolskie 
oraz tych, którzy skorzysta-
li z samolotów na poznań-
skim lotnisku Ławica.

Przypomnijmy, że prze-
wozowa spółka należy w 100 
procentach do regionalnego 
samorządu, natomiast w Por-
cie Lotniczym Poznań Ławi-
ca województwo jest jednym 
z trzech udziałowców.

Z podsumowania przedsta-
wionego przez Koleje Wiel-
kopolskie wynika, że w 2024 
roku przewiozły one dokład-
nie 18.569.445 pasażerów. To 
rekordowy wynik w historii 
samorządowej spółki. Ozna-
cza on o 1,5 mln podróżnych 
więcej niż w roku 2023. Sta-

tystyki wskazują, że najwięcej 
osób pojechało regionalnym 
pociągiem w charakterystycz-
nych biało-czerwonych bar-
wach w październiku – było 
to niemal 1,8 mln pasażerów.

Z kolei ze wstępnego bilan-
su ruchu na poznańskim lot-

nisku w 2024 roku wynika, że 
w tym czasie z usług Ławicy 
skorzystało ponad 3,6 mln 
podróżnych. To również re-
kordowy wskaźnik w po-
nadstuletniej historii portu. 
Dobrego wyniku można się 
było spodziewać, bo właś-

ciwie każdy kolejny miesiąc 
okazywał się lepszy od ana-
logicznych okresów w po-
przednich latach, jednak za-
skoczeniem może być skala 
tego wzrostu. Dość powie-
dzieć, że w rekordowym do-
tąd roku 2023 na Ławicy od-
prawiono niespełna 2,8 mln 
pasażerów. Łatwo więc po-
liczyć, że mowa tu o prawie 
30-procentowym przyroście 
korzystających z podnieb-
nych podróży. 

Największy tłok na lotnisku 
panował oczywiście w lipcu 
i w sierpniu, kiedy przewi-
jało się przez nie prawie pół 
miliona osób miesięcznie, ale 
niewiele mniejszy ruch (po 
około 430 tys. pasażerów) od-
notowano również w czerwcu 
i we wrześniu.  ABO

Na ratunek jeziorom
13 stycznia w Poznaniu debatowano o skutkach deficytu wód.

Jeziora Powidzkiego Par-
ku Krajobrazowego (Po-
widzkie, Niedzięgiel, Bu-

dzisławskie czy Wilczyńskie) 
wysychają i trzeba je ratować. 
Problem związany z obniżają-
cym się poziomem wód jest 
procesem trwającym już wie-
le lat. To efekt zarówno leja 
depresyjnego, powstałego 
wskutek eksploatacji węgla 
brunatnego, jak i postępują-
cych zmian klimatycznych 
i mniejszej ilości opadów at-
mosferycznych.

Dyskutowano o tym 13 
stycznia w UMWW. Anali-
zę naukową obecnego stanu 
wód i możliwości naprawcze 
oraz najważniejsze aspekty 
merytoryczne związane z le-
jem depresji omówił prof. Jan 
Przybyłek z UAM w Pozna-
niu. 

– Podczas spotkania zwe-
ryfikowaliśmy najpilniejsze 
i realne zadania wynikają-
ce z podpisanego w listopa-
dzie 2022 roku listu inten-
cyjnego w sprawie realizacji 
projektu zwiększającego re-
tencję i ochronę przeciwpo-

wodziową środkowej Warty 
poprzez wykorzystanie po-
tencjału zbiorników powy-
robiskowych w zlewni Bi-
skupiej Strugi oraz przysto-
sowanie Kanału Ślesińskie-
go do przerzutu wód – mówi 
gospodarz spotkania Jacek 

Bogusławski z zarządu wo-
jewództwa.

Przypomnijmy, że projekt 
„Zwiększenie retencji i odbu-
dowa zasobów wodnych te-
renów pogórniczych na ob-
szarze Wielkopolski Wschod-
niej” jest planowany do rea-

lizacji z Funduszu na rzecz 
Sprawiedliwej Transformacji. 
Na tę jedną ze strategicznych 
inwestycji programu Fundu-
sze Europejskie dla Wielko-
polski zabezpieczono 84 mln 
zł. Koszt całości przedsię-
wzięcia oszacowano na 120 
mln zł, ale obecnie trwa ana-
liza, które spośród 25 zadań 
dojdą do skutku.

W spotkaniu uczestniczyli 
m.in. minister klimatu i śro-
dowiska Paulina Hennig-
-Kloska, prezes PGW Wody 
Polskie Joanna Kopczyńska, 
generalny dyrektor ochrony 
środowiska Piotr Otawski, 
pełnomocnik zarządu wo-
jewództwa ds. restruktury-
zacji Wielkopolski wschod-
niej Maciej Sytek, przedsta-
wiciel spółki ZE PAK oraz 
samorządowcy.  RAK
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O skutkach deficytu wód rozmawiano 13 stycznia w UMWW w Poznaniu.
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W 2024 roku pasażerowie rekordowo często korzystali zarówno 
z pociągów Kolei Wielkopolskich, jak i z samolotów na poznań-
skiej Ławicy.
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Nie zjedli pani.
– Nie zjedli, nie dałam się. 

Jeżeli mowa o moim wejściu 
do urzędu, było naprawdę 
przyjaźnie. Przynajmniej je-
żeli zestawić to, jak mogło się 
wydawać, że będzie, a jaka 
była rzeczywistość.
To „nie dałam się” sugeru-
je, że trzeba było zawal-
czyć o swoją pozycję?

– Nie było jakiegoś wzmo-
żonego napięcia w relacjach 
z ludźmi. Chodzi mi raczej 
o to, że na tym stanowisku 
zawsze będzie odczuwal-
na pewna presja, związana 
z czasem, odpowiedzialnoś-
cią i ilością zadań.
A co, tak po ludzku, po-
czuła pani po wejściu do 
urzędu? Zaciekawienie, dy-
stans, a może oczekiwanie 
na potknięcie?

– Myślę, że ze strony pra-
cowników było pewne zanie-
pokojenie związane z tym, 
że idzie zmiana. Bo nigdy 
nie wiadomo, czy to będzie 
zmiana przyjazna dla kadry, 
czy zadziała efekt „żelaznej 
miotły”. Na moim pierwszym 
spotkaniu z dyrektorami po-
wiedziałam, że mają u mnie 
na starcie kredyt zaufania. 
Oczywiście, później w ra-
mach organizowania pracy 
swojego najbliższego otocze-
nia poczyniłam pewne zmia-
ny kadrowe.
Poczuła pani kiedykolwiek, 
że „starzy wyjadacze” cze-
kają, kiedy się pani powi-
nie noga? Że ktoś najzwy-
czajniej „podłoży świnię”?

– To, żeby zapobiegać ta-
kiej możliwości, jest… wciąż 
moją codziennością. Chociaż 
jestem otwarta i pełna zaufa-
nia do ludzi oraz zakładam, 
że mają dobre intencje, to 
mam swoje różne doświad-
czenia, więc zachowuję dale-
ko idącą ostrożność, podpisu-
jąc wszelkie dokumenty czy 
wydając decyzje.
Podsumowując pierwszy 
rok, dziękowała pani pra-
cownikom WUW m.in. za 
otwartość na zmiany. Jakie 
rewolucje pani wprowa-
dziła?

– Pamiętajmy, że w ramach 
swoich statutowych obo-
wiązków urząd ma do wy-
pełnienia konkretnie okre-
ślone zadania. To natomiast, 
co wprowadziłam, to prośba 
do kadry dyrektorskiej o bar-
dziej innowacyjne podejście 
do wykonywanych czynno-
ści. Powołałam kilka zespo-
łów doradczych, których za-
daniem jest realizacja celów 
uznanych przeze mnie za 
priorytetowe. To zawsze jest 
również jakaś nadprogra-
mowa aktywność dla urzęd-
ników. Myślę tu chociażby 
o zespole do spraw ochrony 

zasobów wodnych i ryzyka 
przeciwpowodziowego czy 
też o zespole zajmującym się 
nielegalnymi składowiskami 
odpadów.
Przepraszam, ale przy-
pomina mi się ten zna-
ny dowcip z czasów PRL: 
W przypadku klęski, co 
zbiera się najpierw: żyto 
czy owies? Najpierw zbie-
ra się plenum… Powoły-
wanie takich gremiów to 
nie jest trochę działanie 
na pokaz?

– Nie, nie! Może dlatego, 
że wcześniej pracowałam też 
w korporacjach, zawsze dla 
mnie liczył się efekt, a nie 
same kroki, które mają do 
niego prowadzić. I tak, dla 
przykładu, w ramach dzia-
łalności pierwszego z wymie-

nionych zespołów zorgani-
zowaliśmy dużą konferencję, 
która osobom odpowiedzial-
nym za zagospodarowanie 
przestrzenne dała pokaź-
ny zasób wiedzy dotyczący 
ochrony wód podziemnych. 
Stworzyliśmy w urzędzie 
model, który pozwala lepiej 
obrazować etapy postępowa-
nia fali powodziowej i podej-
mować odpowiednie decyzje 
zespołowi zarządzania kry-
zysowego. Swoimi cennymi 
doświadczeniami w ramach 
tego gremium podzieliły się 
osoby, które były oddelego-
wane na południe kraju pod-

czas ubiegłorocznej powodzi. 
Wspólnie z Wodami Polski-
mi wytypowaliśmy urządze-
nia hydrotechniczne w wo-
jewództwie, które wymagają 
najpilniejszej interwencji, by 
nie wydarzyło się nic złego. 
Mamy dalsze konkretne pla-
ny, na pewno ten zespół nie 
jest atrapą.
Jaką jest pani szefową?

– Nastawioną na pracę 
zespołową, na deeskalację 
konfliktów, na zadaniowość. 
Myślę, że także empatyczną. 
Drzwi do mojego gabinetu są 
otwarte. Każdy wie, że może 
przyjść, zapukać, porozma-
wiać.
A w drugą stronę: jakim 
szefem jest Donald Tusk? 

– Jest wyważonym i odpo-
wiedzialnym liderem, który 

wie, dokąd chce prowadzić 
swój rząd i kraj.
„Wyważonym”… Czyli nie 
doświadczyła pani su-
flowanego czasem przez 
media stanu, że „Tusk się 
wściekł”?

– Nie.
A jakim szefem partii jest 
Szymon Hołownia?

– Jest osobą z wizją. Ma po-
mysł na kraj, który mnie oso-
biście pociągnął do polityki. 
Jest erudytą, potrafi nawiązy-
wać dobre relacje z ludźmi, 
skracając dystans. Umie być 
konsekwentny i autentyczny 
w tym, co robi.

Ale laurki pani wystawia!
– Mówię od serca, co myślę.

Jaki był najtrudniejszy mo-
ment przez ten rok na sta-
nowisku wojewody?

– Wybuch i pożar w kamie-
nicy na Kraszewskiego. Cała 
noc na miejscu, działające 
wszystkie służby, dopalający 
się płomień i ta świadomość, 
że najprawdopodobniej ży-
cie straciło dwóch strażaków 
i zaraz trzeba będzie powia-
domić najbliższych o śmierci 
męża, ojca. A potem objazd 
po szpitalach, gdzie leżeli ran-
ni funkcjonariusze. Trudne 
jest takie bezpośrednie do-
tknięcie ludzkiego dramatu.
A rzecz, która napawa pa-
nią największą dumą, sa-
tysfakcją?

– To, że dobrze funkcjonu-
jemy w urzędzie jako zespół. 
Siłą rzeczy pani stanowi-
sko wiąże się ze współpra-
cą z wielkopolskimi samo-
rządowcami. Jakieś reflek-
sje, spostrzeżenia, zasko-
czenia?

– Bardzo wzmocnił się 
przez ten czas mój patriotyzm 
lokalny i regionalny. Pewnie 
to zabrzmi jak frazes, ale na-
prawdę widać u nas to wiel-
kopolskie podejście oparte na 
pracy organicznej. Może i je-
steśmy z różnych „plemion 
politycznych”, ale łączy nas 
poczucie działania dla dobra 
regionu. Gdy jest coś do zro-
bienia, wszystkie ręce są na 
pokładzie i działamy razem. 
Myślę, że to nas wyróżnia na 
tle kraju. Naprawdę jestem 
tym zbudowana po roku in-
tensywnej współpracy z sa-
morządowcami.
Do zadań wojewody nale-
ży też nadzór prawny nad 
działalnością samorządów. 
Ma pani satysfakcję, kiedy 
pani ludzie wyłapują jakiś 
błąd czy uchybienie?

– Szczerze mówiąc, dale-
ko mi do odczuwania czegoś 
choćby zbliżonego do satys-
fakcji w takich przypadkach. 
Dla mnie to bardzo sforma-
lizowana procedura, czysto 
urzędnicze tryby, które cza-
sem prowadzą do wydania 
rozstrzygnięcia nadzorczego.
W przeszłości już polityka 
wkradała się w relacje da-
nego wojewody z tym czy 
innym prezydentem mia-
sta… Pani nie zdarzyło się 
szepnąć prawnikom, żeby 
na przykład gdzieś potrak-
towali wójta łagodniej, bo 
on jest z Trzeciej Drogi?

– Z ręką na sercu: nigdy! Tu 
nie ma miejsca na sympatię 
czy antypatię, a tylko i wy-
łącznie na prawo.
Mimo ćwierćwiecza funk-
cjonowania administracji 
w takiej strukturze, wciąż 
nie wszyscy orientują się 
w swoistym dualizmie 
na poziomie regionu: bo 
mamy i rządowego woje-
wodę i samorządowego 
marszałka. Ma pani prosty 
sposób na wytłumaczenie 
tego, gdy ktoś pyta?

– Żartem powiem, że zda-
rzały mi się już sytuacje, że 
ktoś miał się spotkać z pa-
nem marszałkiem, a trafiał 
do mnie. Cóż, nasze urzędy 
mieszczą się przy tej samej 
ulicy… Jak tłumaczę te różni-
ce? Że wojewoda reprezentu-
je pana premiera i odpowiada 
w terenie za politykę rządu, 
a marszałek sprawuje władzę 
samorządową, przygotowując 
i realizując programy rozwo-
ju regionu.
A jaki jest pani pogląd 
w kwestii dalszej decentra-
lizacji administracji?

– Z punktu widzenia kom-
fortu życia mieszkańców 
i zaspokajania ich podsta-
wowych potrzeb decentra-
lizacja jest jak najbardziej 
wskazana. Bo to oczywiste, 
że im bliżej obywateli znaj-
duje się dany szczebel wła-
dzy, tym lepiej zna lokalne 
uwarunkowania i skutecz-
niej może rozwiązywać spe-
cyficzne dla danego terenu 
problemy. Jeśli mowa o „du-
żych” zadaniach, jak bezpie-
czeństwo czy zarządzanie 
kryzysowe, one muszą być 
scentralizowane, bo w tym 
tkwi siła i skuteczność dzia-
łania państwa. 
Coś się dzieje w takich 
kwestiach, jak przywró-
cenie samorządom wo-
jewództw nadzoru nad 
funduszami ochrony śro-
dowiska czy ośrodkami 
doradztwa rolniczego? 
A to byłoby dopiero częś-
ciowe przywrócenie tego, 
co scentralizowano za po-
przedniej koalicji…

– Wiem, że toczą się oży-
wione dyskusje w tych kwe-
stiach, ale nie chciałabym 
składać jednoznacznych de-
klaracji, czy i kiedy coś się 
wydarzy w tej sprawie.
Pochwaliła się pani zdję-
ciami z obecności na gali 
w Operze Narodowej inau-
gurującej polską prezyden-
cję w UE. Czy Wielkopola-
nie też odczują w najbliż-
szych miesiącach fakt prze-
wodniczenia przez nasz 
kraj unijnym pracom?

– Najbardziej będzie to wi-
doczne w maju i w czerwcu, 
kiedy to w naszym regionie 
odbędą się ważne wydarze-
nia związane z prezydencją. 
Chodzi o: Europejski Kon-
gres Odnowy i Rozwoju Wsi, 
konferencję „Renowacja bu-
dynków: Wyzwania i roz-
wiązania”, konferencję wy-
sokiego szczebla „Równość 
w społeczeństwie” oraz Euro-
pejskie Targi Nauki. Spektaku-
larnym wydarzeniem, będą-
cym zwieńczeniem polskiego 
przewodnictwa w UE, będzie 
czerwcowy koncert organizo-
wany w Poznaniu.
Nadal – jak pierwszego 
dnia – przyjeżdża pani do 
pracy autobusem?

– Nie, bo mój dom nie 
jest dobrze skomunikowany 
z urzędem. Mam jednak na 
tyle blisko, że jeśli tylko pogo-
da dopisuje, chodzę do pracy 
pieszo. Przyjazd pierwszego 
dnia komunikacją publiczną 
miał zasygnalizować, że zale-
ży nam na stawianiu na trans-
port zbiorowy, co konsekwen-
tnie realizujemy. W tym roku 
przeznaczamy ponad 64 mln 
zł na rozwój przewozów au-
tobusowych w Wielkopolsce.
Przypomniałem ten au-
tobus, bo na zakończenie 
chciałbym zapytać, dokąd 
on zawiezie Agatę Sob-
czyk? Wiadomo, że stano-
wisko wojewody łączy się 
z kadencyjnością. Co dalej? 
Jakie są pani polityczne 
plany i ambicje?

– Od zawsze działam w ten 
sposób, że staram się jak naj-
lepiej wykonywać ten kawa-
łek pracy, który akurat jest 
mi powierzony. W przyszło-
ści nadal chciałbym jak najle-
piej służyć rozwojowi regionu 
i kraju.
Ale służyć można w parla-
mencie, w ministerstwie, 
gdzie indziej jeszcze…

– Nie mam tak, że zakła-
dam objęcie jakiejś określonej 
funkcji za ileś lat czy znalezie-
nie się w konkretnym miej-
scu na scenie politycznej. Ży-
cie nauczyło mnie, że gdybym 
planowała sobie, gdzie się wi-
dzę za kolejne 5 albo 10 lat, 
to pewnie nie byłabym tutaj, 
gdzie dzisiaj jestem. z

Nie dałam się zjeść
Z wojewodą wielkopolską Agatą Sobczyk rozmawia Artur Boiński

Życie nauczyło mnie, że gdybym 
planowała sobie, gdzie się widzę za 
kolejne 5 albo 10 lat, to pewnie nie 
byłabym tutaj, gdzie dzisiaj jestem
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Agata Sobczyk, politycznie związana z Polską 2050 Szymona Hołowni, od ponad roku sprawuje 
urząd wojewody wielkopolskiego. Jest pierwszą kobietą na tym stanowisku.
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achillesową bazy sportowej – 
mówił, inaugurując jesienią 
2017 roku pierwszą edycję 
„Szatni na medal”, marszałek 
Marek Woźniak.

– Poprzez poprawę wa-
runków ogólnodostępnych 
budynków szatniowo-sani-
tarnych chcemy zbudować 
pozytywny wizerunek spor-
tu kojarzonego ze zdrowiem 
i higieną – dodawał wtedy 

Jacek Bogusławski z zarządu 
województwa.

Owszem, zrobiono ro-
zeznanie wśród samorzą-
dowców, zarezerwowano 

po 2 miliony złotych rocz-
nie w pierwszych edycjach 
(później ta kwota wzrosła do 
4 mln, teraz znów są 2 mln 
zł), ale chyba nikt nie spo-
dziewał się takiego sukcesu 
przedsięwzięcia, rekordowe-

go zainteresowania benefi-
cjentów, prawdziwego strza-
łu w dziesiątkę.

Już w pierwszym rozda-
niu z 2018 roku zgłoszenia 
od lokalnych samorządów 
trzykrotnie przekroczyły bu-
dżet zaplanowany w progra-
mie. Przypomnijmy, że zgło-
szono wówczas 95 wniosków, 
w których aplikowano o łącz-
ne dofinansowanie w kwocie 
6 milionów złotych. 74 wnio-
ski dotyczyły remontów szat-
ni, a 21 – ich budowę od pod-
staw.

W kolejnych latach było 
zresztą podobnie.

Determinacja JST
Tworzono np. listy rezerwo-
we dla powiatów i gmin, któ-
rych wnioski ze względu na 
ograniczony budżet „Szat-

ni…” nie uzyskały grantu. 
Mogły one liczyć na dofi-
nansowanie, jeśli samorządy 
z listy głównej zrealizowały 
zadania za kwoty niższe niż 
zakładane lub zrezygnowa-
ły z realizacji przedsięwzię-
cia. Trzeba też zaznaczyć, że 
podjęcie stosownych uchwał 
sejmiku i podpisanie umów 
następowało dopiero po speł-
nieniu przez JST wszystkich 
formalności.

– W pierwszej kolejności 
wsparcie otrzymują samorzą-
dy, które miały bardzo dobrze 
przygotowane wnioski i za-
awansowane prace przy rea-
lizacji zadania. Sprawdzamy 
m.in., czy dysponują uchwa-
łą budżetową zapewniają-
cą wkład własny, czy posia-
dają pozwolenie na budowę, 
a także czy zdążyły wyłonić 

TEMAT MONITORA

Do 28 lutego wielkopol-
skie gminy i powiaty 
mogą składać wnio-

ski w tegorocznej odsłonie 
programu lekkoatletyczne-
go, w ramach którego samo-
rząd województwa dofinan-
sowuje budowę m.in. bieżni 
sportowych. W puli na 2025 
rok jest 4,5 mln zł, powsta-
jące bieżnie o nawierzchni 
syntetycznej mogą mieć dłu-
gość 100, 300 lub 400 metrów, 
a w ramach projektu można 
ująć także skocznie (do skoku 
w dal i wzwyż) oraz rzutnie.

31 stycznia zakończył się 
z kolei nabór wniosków do 
programu „Szatnia na me-
dal”. W tej edycji beneficjen-
ci mieli do dyspozycji 2 mln 
zł na budowę i remonty szatni 
oraz sanitariatów przy obiek-
tach sportowych.

O tym, jak realizacja tych 
dwóch inicjatyw wyglądała 
w 2024 roku, a także w latach 
poprzednich, dyskutowali 14 
stycznia radni z sejmikowej 
Komisji Kultury Fizycznej 
i Turystyki. To też dobra oka-
zja, by przypomnieć kulisy 
powstania obu przedsięwzięć.

Pięta achillesowa
Gdy w listopadzie 2017 roku 
samorząd województwa in-
augurował pionierski w ska-
li kraju program „Szatnia na 
medal”, w którym wielkopol-
skie gminy i powiaty mogły 
ubiegać się o dofinansowa-
nie infrastruktury sanitarnej 
przy obiektach sportowych, 
nikt nie znał rzeczywistej ska-
li potrzeb. 

– Szatnie i sanitariaty są 
często w opłakanym stanie. 
Zamierzamy pomóc w re-
moncie lub budowie tej in-
frastruktury, która jest piętą 

Małe inwestycje dla sportowców      i mieszkańców też są potrzebne
Podczas siedmiu edycji programu „Szatnia na medal” wielkopolskie samorządy zrealizowały łącznie 330 zadań, pozyskując z budżetu                         województwa niemal 23 mln zł na budowę i remonty szatni oraz sanitariatów przy obiektach sportowych. Ponadto 15 mln zł  
dotacji trafiło do gmin i powiatów inwestujących od 2016 r. w infrastrukturę lekkoatletyczną.

Piotr Ratajczak
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W miejscowości Dębnica (gmina Przygodzice) sportowcy korzystają z takiej szatni. Tak prezentuje się wyremontowana „Szatnia na medal” w gminie Krobia.
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300 tys. zł dotacji z budżetu województwa wsparło rozbudowę części lekkoatletycznej na stadionie sportowym w Budzyniu.

Podpisując umowy, włodarze gmin  
i powiatów zaznaczali, że program 
dał szansę zwłaszcza mniejszym 
miejscowościom z naszego regionu

t

w przetargu wykonawcę prac 
– tłumaczył podczas jedne-
go z posiedzeń sejmikowej 
Komisji Budżetowej Tomasz 
Wiktor, dyrektor Departa-
mentu Sportu i Turystyki 
w Urzędzie Marszałkowskim 
w Poznaniu. – Chcemy unik-
nąć sytuacji, w której przeka-
zujemy pieniądze na budowę 
szatni, a gmina ma problem 
z wyłonieniem wykonawcy 
i kilkukrotnie ogłasza prze-
targ.

Tych kłopotów udało się 
uniknąć, a dzięki wspólnej 
determinacji samorządów 
(wojewódzkiego i lokalnych) 
liczby podsumowujące „Szat-
nię na medal” z jednej stro-
ny wyglądają imponująco, 
a z drugiej oznaczają, że za-
czyna brakować… chętnych.

– Podczas siedmiu edy-
cji tego programu, w latach 
2018-2024, wielkopolskie sa-
morządy zrealizowały łącz-
nie 330 zadań. Kosztowały 
one prawie 60,5 mln zł, a do-
finansowanie z budżetu wo-
jewództwa sięgnęło niemal 
23 mln zł. Z tych pieniędzy 
skorzystało 158 gmin z 31 po-
wiatów – wyliczał 14 stycz-
nia w UMWW podczas ob-
rad komisji kultury fizycznej 
zastępca dyrektora Depar-
tamentu Sportu i Turystyki 
UMWW Adam Wysocki.

Na przykład w 2024 r. 
ukończono 20 zadań (15 re-
montów i 5 inwestycji) w 11 
powiatach. Ich koszt przekro-
czył 5,1 mln zł, a dofinanso-
wanie samorządu wojewódz-
twa wyniosło 1,7 mln zł.

– Warto odnotować, że po-
woli spada liczba beneficjen-
tów „Szatni na medal”. Coraz 
mniej jest przecież gmin, tyl-
ko 65 spośród 221, które nie 
skorzystały dotąd z tego pro-
gramu – podsumował Adam 
Wysocki.
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Małe inwestycje dla sportowców      i mieszkańców też są potrzebne
Podczas siedmiu edycji programu „Szatnia na medal” wielkopolskie samorządy zrealizowały łącznie 330 zadań, pozyskując z budżetu                         województwa niemal 23 mln zł na budowę i remonty szatni oraz sanitariatów przy obiektach sportowych. Ponadto 15 mln zł  
dotacji trafiło do gmin i powiatów inwestujących od 2016 r. w infrastrukturę lekkoatletyczną.

Małe, a cieszy
Mniejsze zainteresowanie JST 
tego typu wsparciem może też 
oznaczać, że najpilniejsze po-
trzeby samorządów, związane 
z budową lub remontami in-
frastruktury sanitarnej przy 
obiektach sportowych, zosta-
ły już zaspokojone. Podpisując 
umowy, włodarze gmin i po-
wiatów zaznaczali, że program 
dał szansę zwłaszcza mniej-
szym miejscowościom z na-
szego regionu.

– To umowy, które nie 
opiewają na miliony, ale w na-
szej ocenie są nie mniej waż-
ne dla mieszkańców i samo-
rządów przez to, że związa-
ne są z aktywnością sporto-
wą. Oprócz dużych obiektów 
istotne są także te kameralne, 
służące lokalnej społeczności, 
które nie zawsze są w takim 
stanie, jakiego byśmy oczeki-
wali w XXI wieku – potwier-
dzał tę ideę marszałek Marek 
Woźniak.

– Maksymalna kwota do-
tacji w tym programie to 130 
tys. zł, a my przecież finan-
sujemy nie więcej niż poło-
wę wartości każdej inwestycji. 
Dlatego trzeba docenić stara-
nia samorządów, które w wie-
lu przypadkach nie ograni-
czają się do 50 proc. wkładu 
własnego, ale przeznaczają na 
ten cel większe kwoty – pod-
sumowuje Jacek Bogusławski.

Podobnie jest zresztą w po-
zostającym nieco w cieniu 
„Szatni…”, a nie mniej istot-
nym programie lekkoatle-
tycznym, również realizowa-
nym przez samorząd woje-
wództwa.

Budujemy bieżnie
Już w 2016 roku władze re-
gionu postanowiły wspierać 
rozwój infrastruktury służą-
cej lekkiej atletyce, tej najsil-
niejszej w regionie dyscypli-
nie, która stanowi także pod-
stawę do uprawiania innych 
sportów.

– Gdy szukaliśmy pomy-
słu na program wojewódzki, 
rozwijający inwestycje w lo-
kalnych samorządach, wy-
braliśmy „królową sportu” – 
lekką atletykę, przynoszącą 
nam w rankingach krajowych 
(w rywalizacji dzieci i mło-
dzieży) najwięcej punktów – 
przypomniał radnym Adam 
Wysocki. – Zresztą sportowcy 
zdobywający często pierwsze 
szlify w konkurencjach LA 
wybierają później inne dy-
scypliny.

W ramach tego programu 
samorząd ma możliwość do-
finansowania budowy bież-
ni okólnych, bieżni prostych, 
skoczni (do skoku w dal 
i wzwyż) oraz rzutni. Podczas 

cie zyskuje na popularności, 
o czym może świadczyć fakt, 
że w budżecie województwa 
na 2025 rok na realizację po-
dobnych zadań zabezpieczono 
kwotę 4,5 mln zł

– Chętnych nie brakuje, 
w ubiegłym roku złożono 12 
wniosków o dotację, ale czę-
ści przedsięwzięć samorzą-
dy nie mogły zrealizować ze 
względu na długi proces in-
westycyjny – tłumaczył pod-
czas obrad komisji Adam 
Wysocki. – Wyciągamy wnio-
ski i np. od tegorocznej edycji 
konkursu wraz z wnioskiem 
o dofinansowanie obligato-

ryjnie należy złożyć także 
projekt budowlany bieżni.

Warto odnotować, że sa-
morządowy program wspar-
cia obiektów lekkoatletycz-
nych ruszył w 2016 roku, gdy 
województwo utraciło wpływ 
na podział funduszy z Totali-
zatora Sportowego.

Rząd pomoże
Przypomnijmy, że do 2016 
roku (kiedy to do kompetencji 
władz centralnych przeniesio-
no decydowanie o tym, komu 
i na co pozwolić inwestować 
w tej dziedzinie) funkcjono-
wał Program Rozwoju Bazy 
Obiektów Sportowych Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Wówczas to sejmik podejmo-
wał decyzję o planie inwesty-
cji na całą kadencję, opartym 
na wykorzystaniu środków 
z Funduszu Rozwoju Kultury 
Fizycznej. Założeniem była li-
kwidacja „białych plam” w po-
szczególnych powiatach i gmi-
nach. 

Dzięki temu za kwotę 
1,1 mld zł mogło powstać 249 
obiektów (m.in. 95 pełnowy-
miarowych hal widowisko-
wo-sportowych, 66 mniej-
szych hal sportowych, 26 sal 
gimnastycznych, 21 krytych 
pływalni). 

Jak już informowaliśmy, 
w dniach 28-29 listopada 
2024 r. w Szczecinie obra-
dował Konwent Marszałków 
Województw RP. Podpisano 
wówczas m.in. porozumienie 
dotyczące rozwoju bazy spor-
towej na nowych zasadach, 
przywracające sprawdzoną 
i funkcjonującą wcześniej 
formułę współpracy na linii 
rząd – samorządy. Dokumen-
ty parafowali minister spor-
tu i turystyki oraz przedsta-
wiciele siedmiu województw, 
w tym Wielkopolski.

– W zakresie środków 
na infrastrukturę sportową 
podpisaliśmy porozumienia 
z ministrem Sławomirem Ni-
trasem i władztwo w tym za-
kresie wróci do samorządów. 
Będziemy ponownie decydo-
wać w województwie, na co 
należy wydać pieniądze, któ-

kilku lat jego funkcjonowa-
nia zrealizowano 67 zadań za 
łączną kwotę niemal 74 mln 
zł, z czego prawie 15 mln zł 
dołożyło województwo.

W 2024 roku beneficjen-
ci zrealizowali 5 inwestycji 
z zakresu infrastruktury 
lekkoatletycznej za kwo-
tę 5,8 mln zł, w tym 
2,5 mln zł stanowi-
ło dofinansowanie 
z regionalnej kasy. 
Przedsięwzię-

re otrzyma-
my z Warsza-

wy i do których 
– co będzie nowoś-

cią – sami też pewne 
kwoty dołożymy – mówił 

w styczniu 2025 r. w rozmo-
wie z „Monitorem” marszałek 
Marek Woźniak.

– Wielkopolska otrzyma 
z ministerstwa 18,5 mln zł 
na inwestycje w infrastruk-
turę sportową. Dołożymy 
kolejne 18,5 mln, co oznacza 
budżet w wysokości 37 mln zł 
do rozdysponowania wśród 
gmin, miast i powiatów. To 
będzie prawdziwy krok mi-
lowy rozwijający sport w na-
szym województwie. Nabór 
wniosków zaplanowano od 
1 kwietnia – potwierdza Ja-
cek Bogusławski z zarządu 
województwa. z
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Na marginesie ubiegło-
rocznych obchodów 
kolejnej, już 106. 
rocznicy odzyskania 
przez Polskę niepod-

ległości oraz wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego, można zauwa-
żyć, że przy wspominaniu tamtych 
czasów często umykają nam szcze-
góły, które pozornie miały znacze-
nie epizodyczne, a jednak odegra-
ły znaczącą rolę w kształtowaniu 
stosunków panujących wśród elit 
przywódczych wolnej Rzeczypo-
spolitej. 

Przy opisie wydarzeń z przełomu 
drugiej i trzeciej dekady XX wieku 
często pojawiają się główni polscy 
działacze tego czasu, którzy swoją 
osobowością i obszarem działania 
wywarli szczególny wpływ na odra-
dzającą się Rzeczpospolitą. Najczęś-
ciej wspominani są Józef Piłsudski, 
Roman Dmowski, Ignacy Jan Pade-
rewski, Wincenty Witos, Ignacy Da-
szyński, Wojciech Korfanty. W dzie-
dzinie wojskowej szczególna rola 
przypadła w udziale trzem dowód-
com, którzy przypadkowo nosili to 
samo imię: Józefowi Piłsudskiemu, 
Józefowi Hallerowi i Józefowi Dow-
borowi Muśnickiemu.

Obiekt przesady
Pierwszy z nich, charyzmatyczny 
przywódca, który najpierw znany 
był w zaborze rosyjskim, dopiero 
potem w austriackim, prawie wcale 
zaś w pruskim, osiągnął najwyższe 
stanowiska w państwie i to on „roz-
dawał karty” w grze o stosunki po-
lityczne w odradzającym się kraju. 
Nie ukończył żadnej szkoły wojsko-
wej, ale był genialnym samoukiem 
w sprawach militarnych. Oddany 
Polsce, choć niewolny od ambicji 
osobistych, bywał wielkoduszny, ale 
nie oszczędzał przeciwników poli-
tycznych. Z czasem w pełni zasłu-
żenie stał się żywym symbolem Pol-
ski, zwycięskim kontynuatorem ro-
mantycznych wizji walki o niepod-
ległość. Reprezentował najwyraźniej 
pokolenie ludzi wychowanych na 
poezji Słowackiego i Mickiewicza, 
a duchem miejsca i czasu idealnie 
wpisanych w realia przedstawione 
przez Elizę Orzeszkową w powieści 
pt. „Nad Niemnem”. 

Można go było uwielbiać albo nie-
nawidzić, ale nie można go było nie 
szanować. W gronie „ojców – zało-
życieli” II Rzeczypospolitej niewąt-
pliwie miał największą charyzmę 
i swoistą siłę przebicia, znacznie za-
akcentował swoją osobowość, zasłu-
gi, a nawet konsekwencje ponoszone 
w pracy niepodległościowej przed 
wybuchem wojny światowej w 1914 
roku. W dwudziestoleciu między-
wojennym był obiektem wielkiej 
przesady – zarówno pod względem 
uwielbienia, jak i demonstrowania 
wręcz nienawiści. Ale nie sposób go 
było lekceważyć i zarzucić mu brak 
patriotyzmu.

Ulubieniec endeków
Józef Haller jeszcze w 1917 roku 
dowodził równoległą z podko-
mendnymi Piłsudskiego 2. Bry-
gadą Legionów Polskich. Po bi-
twie z Niemcami pod Kaniowem 
w maju 1918 roku przedostał się do 
Francji, gdzie stanął na czele Ar-
mii Polskiej, politycznie podległej 
Komitetowi Narodowemu Polskie-
mu. Endecki charakter tej formacji 
i zapatrywania samego Hallera po 
wojnie 1920 roku (w której generał 
ten sprawnie i skutecznie dowodził 
trudnym, warszawskim odcinkiem 
frontu) postawiły go w opozycji do 
Marszałka. 

Wielbiony przez endeków i re-
gularnie przez nich przeciwstawia-
ny Piłsudskiemu, pozostał na ubo-
czu zasadniczych wydarzeń. Dawał 
się jednak wykorzystywać do roz-
grywek politycznych i propagan-
dowych; szczególnie zaszkodził 
mu udział w kampanii politycznej 
przeciwko pierwszemu prezyden-
towi odrodzonej Rzeczypospoli-
tej, Gabrielowi Narutowiczowi. Od 
strony osobowościowej Józef Haller 
reprezentował inny typ człowieka 
i rodzaj charakteru. Pod względem 
charyzmy nie był w stanie równać 
się z Piłsudskim.

Sfrustrowany fachowiec
Trzecim pretendentem do kierowa-
nia armią był generał Józef Dowbor 
Muśnicki – polski ziemianin i car-
ski generał o dużym doświadczeniu 
liniowym, zdolny dowódca i orga-
nizator. Od ściśle fachowej strony 

spośród interesujących nas trzech 
generałów miał nie tylko dosko-
nałe wykształcenie wojskowe, ale 
i doświadczenie frontowe w dowo-
dzeniu na wysokich stanowiskach; 
zasłynął jako głównodowodzący 
Wojsk Wielkopolskich w roku 1919.  

On też najbardziej nie mógł za-
akceptować Piłsudskiego jako do-
wodzącego wojskiem i niemal od 
początku, od 1918 roku był wobec 
niego niechętnie, o ile nie wrogo, 
usposobiony. Swoją postawę wobec 

Spotkanie trzech Józefów
Jak – mimo wzajemnej niechęci – Piłsudski, Haller i Dowbor Muśnicki potrafili się dogadać na… dworcu w Kaliszu.

Marek Rezler
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Józef Dowbor Muśnicki Józef Piłsudski Józef Haller

Dowbor Muśnicki i Piłsudski w 1919 roku w Poznaniu.

wodza naczelnego (otwarcie zresztą 
demonstrowaną) przypłacił w latach 
1919-1920 odsunięciem od wpły-
wu na wojsko, dał wyraz pełnej fru-
stracji i rozgoryczenia w opubliko-
wanych w 1936 roku „Moich wspo-
mnieniach”. Nie zauważał jednak 

własnych niezręczności i mało ela-
stycznego działania. Zwyciężyła dy-
scyplina wojskowa i lojalność.

W pierwszych miesiącach 1919 
roku konflikt ten nie mógł być 
upubliczniony, jedynie Juliusz Ka-
den-Bandrowski w doskonałej po-
wieści z kluczem pt. „Generał Barcz” 
ujawnił te postawy i nieporozumie-
nia. Najważniejsze było wówczas 
podkreślenie jedności społeczeń-
stwa i armii trzech zaborów, ot-
warcie drogi do niełatwego proce-

su jednoczenia sił zbrojnych naro-
du. Kilkakrotnie wtedy trzej rywale 
pojawiali się wspólnie, demonstru-
jąc zgodę i gotowość do współpracy.

Peron w Kaliszu
Było tak i przed 106 laty, 27 maja 
1919 roku w salonce pociągu sto-
jącego na peronie dworca w Kali-
szu, gdzie Piłsudski, Haller i Dow-
bor Muśnicki ustalali szczegóły jed-
noczenia sił zbrojnych wszystkich 
trzech zaborów. Po rozmowach ge-
nerałowie wybrali się na zwiedza-
nie miasta, pięć lat wcześniej ciężko 
doświadczonego bombardowaniem 
przez wojska pruskie, a trzy dni póź-
niej Józef Piłsudski oficjalnie poin-
formował Muśnickiego o przyjęciu 
Wojsk Wielkopolskich pod swoje 
dowództwo. Tworzyło się jednolite 
Wojsko Polskie, choć na czele stali 
generałowie o różnych orientacjach 
politycznych. 

Jeszcze w 1920 roku, w obliczu 
najazdu bolszewickiego, Haller 
i Piłsudski działali wspólnie (Dow-
bor Muśnicki sam się odsunął, nie 
przyjąwszy proponowanego mu sta-
nowiska), mimo że stosunki mię-
dzy nimi trudno nazwać przyja-
cielskimi. Później ich drogi się ro-
zeszły. Ale wtedy, przed ponad stu 
laty w Kaliszu, jak się wydaje, byli 
w swych intencjach szczerzy, a co 
ważne, potrafili wzajemne animo-
zje i urazy podporządkować intere-
som odradzającej się Polski. Żaden, 
absolutnie żaden z nich nie doro-
bił się też majątku dzięki swej służ-
bie dla ojczyzny; wszyscy potrafili 
myśleć kategoriami dobra państwa. 
Najważniejsze jednak, że uzgodnili 
wtedy zasady zjednoczenia Wojska 
Polskiego wywodzącego się z for-
macji pochodzących z różnych kie-
runków geograficznych i politycz-
nych.

Polityka kolejowa
Na zakończenie refleksja związana 
z miejscem i okolicznościami spot-
kania trzech polityków i generałów. 
Zakończenie I wojny światowej i ko-
lejne lata były czasem, gdy istotne 
decyzje polityczne i wojskowe po-
dejmowano w wagonie kolejowym. 
Tam odbywały się ważne narady 
sztabowe, tam wreszcie zawierano 
istotne układy polityczno-wojsko-
we, choćby rozejm w Compiègne 
i rozejm w Trewirze. Wieczorem 26 
grudnia 1918 roku Niemcy dąży-
li do tego, by Ignacy Jan Paderew-
ski nie wysiadał z pociągu, którym 
przyjechał z Gdańska do Poznania; 
chcieli, by mistrz prowadził rozmo-
wy z przedstawicielami Komisariatu 
Naczelnej Rady Ludowej w wagonie 
kolejowym, nie wychodząc do mia-
sta, by nie potęgować panujących 
w nim nastrojów patriotycznych. 

Również kaliskie spotkanie trzech 
Józefów odbyło się na stacji, w salon-
ce pociągu. Miało to symboliczną wy-
mowę: trzej wysocy dowódcy, z trzech 
armii i trzech różnych stron Europy, 
będąc w drodze uzgadniali szczegóły 
swojej współpracy. Owocnie. Przynaj-
mniej w tamtym czasie. z

27 maja 1919 roku w salonce pociągu 
stojącego na peronie dworca w Kaliszu 
Piłsudski, Haller i Dowbor Muśnicki 
ustalali szczegóły jednoczenia sił zbrojnych 
wszystkich trzech zaborów

t
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Ferie z Bolkiem

Do 31 marca Muzeum Pierw-
szych Piastów na Lednicy pro-
wadzi zajęcia pn. „Ferie z Bol-
kiem”. To jedno z pierwszych 
wydarzeń organizowanych 
przez muzeum w ramach ob-
chodów rocznicy koronacji 
Bolesława Chrobrego. Dzie-
ci i młodzież poznają historię 
Polski poprzez interaktywne 
zajęcia edukacyjne (warsztaty 
i pogadanki), rozwijanie krea-
tywności oraz zabawy inspi-
rowane dziedzictwem pierw-
szych Piastów.

Szukają pamiątek

Muzeum Okręgowe Ziemi Kali-
skiej rozpoczęło pracę nad wy-
stawą „Kaliska Scena Muzycz-
na”, która ma pokazać bogatą 
tradycję miasta w tej dziedzi-
nie, przez lata kształtującą mło-
dych twórców, artystów i pa-
sjonatów. Placówka zachęca 
mieszkańców do podzielenia 
się pamiątkami: fotografiami, 
plakatami, instrumentami mu-
zycznymi, dokumentami, a tak-
że wspomnieniami i anegdota-
mi związanymi z muzycznym 
życiem miasta. Materiały będą 
zbierane do końca lutego.

Wokół Chopina

Z okazji 215. rocznicy urodzin 
Fryderyka Chopina w Pałacu 
Myśliwskim Książąt Radziwił-
łów w Antoninie zaplanowano 
23 lutego kameralny koncert 
pt. „Wokół Chopina”. Wystąpią 
śpiewaczka Anna Kutkowska-
-Kass (sopran koloraturowy), 
wiolonczelistka Magdalena 
Bojanowicz-Koziak oraz piani-
sta Robert Morawski, a koncert 
otworzy minirecital Mai Nowak 
– uczennicy Gminnej Szkoły 
Muzycznej w Trzebnicy.      RAK

POLECAMY
t

Z prądem do Wągrowca?

Samorządowcy chcą elek-
tryfikacji linii kolejowej 
z Poznania do Gołańczy.

13 stycznia podczas spot-
kania w Murowanej Goślinie 
samorządowcy z gmin i po-
wiatów leżących wzdłuż li-
nii kolejowej Poznań – Wą-
growiec – Gołańcz podpisa-
li list intencyjny popierający 
elektryfikację tej trasy. Wśród 
sygnatariuszy dokumentu 
adresowanego do podsekre-
tarza stanu w Ministerstwie 
Infrastruktury Piotra Malep-
szaka był też wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak, który 
przypomniał, jak dużym suk-
cesem była przeprowadzona 
przed laty rewitalizacja linii.

– Po modernizacji liczba 
pasażerów podróżujących tą 
trasą znacząco wzrosła. Teraz 
występujemy do władz kra-

jowych o podjęcie kolejne-
go kroku, czyli elektryfikacji, 
która wprowadzi zupełnie 
nową jakość, poprawi moż-
liwości transportowe i zinte-
gruje linię z innymi szlaka-
mi kolejowymi – mówił Woj-
ciech Jankowiak.

„Jesteśmy świadomi wy-
zwań związanych z realiza-
cją tego projektu, jednak jego 
strategiczne znaczenie dla re-
gionu oraz całego kraju jest 
nie do przecenienia. Wyra-
żamy gotowość do współpra-
cy z rządem, ministerstwami 
oraz odpowiednimi instytu-
cjami, aby wspólnie opraco-
wać harmonogram realizacji 
tej inwestycji oraz możliwe 
źródła finansowania, w tym 
z funduszy europejskich” – 
napisali w liście samorzą-
dowcy.  RAK
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Sygnatariusze listu spotkali się 13 stycznia.

Charcice   
po nowemu

Samorządowa placów-
ka dla osób z problema-
mi w Charcicach zmieniła 
swoją nazwę.

Dotychczasowy Zakład Le-
czenia Uzależnień to teraz – 
zgodnie z uchwałą przyjętą 
w styczniu przez sejmik – 
Wojewódzki Ośrodek Tera-
pii Uzależnień i Współuzależ-
nienia w Charcicach.

Ośrodek, położony w gmi-
nie Chrzypsko Wielkie w oto-
czeniu Sierakowskiego Parku 
Krajobrazowego, jest samo-
dzielnym publicznym zakła-
dem opieki zdrowotnej, nad-
zorowanym przez wojewódz-
ki samorząd.

Można tu uzyskać wsparcie 
w przypadku leczenia uzależ-
nień, np. od alkoholu, leków, 
hazardu oraz tzw. uzależnień 
mieszanych. Pacjenci (zarów-
no kobiety, jak i mężczyźni), 
chcący skorzystać z usług pla-
cówki, muszą posiadać skie-
rowanie od lekarza.  RAK
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Ośrodek w Charcicach.

Oni pomogą w rozwoju wsi

16 stycznia wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski pod-
pisał w UMWW umowy 
o współpracy z dwunasto-
ma moderatorami Wielko-
polskiej Odnowy Wsi.

Moderatorzy działają 
w oparciu o zasady określo-
ne przez zarząd wojewódz-
twa. Wspierają społeczno-
ści lokalne, prowadząc m.in. 
warsztaty w zakresie opraco-
wania sołeckich strategii roz-
woju z członkami społeczno-
ści uczestniczących w progra-
mie „Wielkopolska Odnowa 
Wsi 2020+”. 

Przygotowują i koordynu-
ją konsultacje z samorządami 
gminnymi na temat realizacji 
planowanych przedsięwzięć 
w sołectwach. Wspierają po-
mysły mieszkańców, potra-
fią ukierunkować i wskazać 

możliwości pozyskania do-
datkowych funduszy na re-
alizację inwestycji w mniej-
szych miejscowościach. 

– Moderatorzy odnowy wsi 
to ważne ogniwo w realizacji 
projektu przez dane sołectwo. 
Dzięki ich wiedzy i doświad-
czeniu lokalne społeczności 
z naszego regionu mogą efek-
tywnie ubiegać się o wsparcie 
finansowe, niezbędne do wy-
konania różnorodnych pro-
jektów i zadań – podkreśla 
Krzysztof Grabowski. – Ich 
umiejętności pozwalają też 
sołectwom wskazać i wyko-
rzystać największe zasoby, 
mocne strony czy walory.

Lista 12 moderatorów z ich 
danymi kontaktowymi do-
stępna jest na stronie inter-
netowej wow.umww.pl/mo-
deratorzy.  RAK

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

 U
M

W
W

Umowy z moderatorami podpisano 16 stycznia w UMWW.

Masz pomysł  
na środowisko?

Do 21 marca trwa przyj-
mowanie zgłoszeń 
w X edycji samorządowego 
konkursu „Nasz pomysł na 
ochronę środowiska”.

Celem przedsięwzięcia jest  
edukacja oraz podnoszenie 
świadomości ekologicznej 
wśród dzieci i młodzieży po-
przez promowanie pozytyw-
nych postaw i działań w za-
kresie ochrony przyrody. 

Hasłem tegorocznej odsło-
ny, mającym zwrócić uwagę 
na konieczność dostosowa-
nia przestrzeni do zmian kli-
matu, są „Zielone przystanki 
Wielkopolski”.

Zadaniem uczestników kon-
kursu, uczniów szkół podsta-
wowych i ponadpodstawo-
wych, jest przygotowanie wi-
zualizacji zielonego przystanku 
(rysunku lub grafiki kompute-
rowej). Jej opis powinien za-
wierać m.in. wymiary projektu, 
propozycję lokalizacji, ekolo-
giczne wyposażenie przystan-
ku, nazwy gatunków sadzonek 
oraz ich odmian, przewidywa-
ny kosztorys zadania i zakłada-
ny efekt ekologiczny.

Wśród przykładów mogą 
być m.in. roślinne ściany 
oczyszczające powietrze, 
dach gromadzący deszczów-
kę lub ładowarka zasilana 
energią słoneczną.

Dodatkowe informacje i re-
gulamin dostępne są na stro-
nie www.umww.pl.  RAK

Budujemy nie tylko mosty
Mimo zimy wiele dzieje się wokół inwestycji na drogach wojewódzkich.

Wielkopolski Zarząd 
Dróg Wojewódz-
kich pochwalił się 

zakończeniem kilkumiesięcz-
nego remontu mostu w Ka-
mienniku w ramach DW 133. 
To trasa przebiegająca przez 
powiat czarnkowsko-trzcia-
necki. 

Ta inwestycja w Puszczy 
Noteckiej może nie zwróciła-
by większej uwagi, gdyby nie 
innowacyjna technologia za-
stosowana przy przebudowie 
przeprawy przez rzekę Mia-
łą. Po raz pierwszy na dro-

dze wojewódzkiej zdecydo-
wano się zastąpić tradycyjne 
betonowe elementy lżejszymi 
prefabrykowanymi przęsłami 
kompozytowymi, co umożli-
wiło znaczną redukcję wagi 
konstrukcji. Przęsło mostu 
dostarczono w dwóch częś-
ciach, które następnie połą-
czono na przygotowanych 
wcześniej przyczółkach. Jak 
zapewnia WZDW, takie roz-
wiązanie (które ma być teraz 
częściej stosowane) zapew-
nia stabilność, a także wyso-
ką trwałość obiektu.

Większe i kosztowniejsze 
prace budowlane i remon-
towe toczą się natomiast na 
innych drogach wojewódz-
kich w regionie. Kilka z nich 
w ostatnich tygodniach wi-
zytował (w towarzystwie sa-
morządowców i parlamen-
tarzystów) odpowiedzialny 
w zarządzie województwa za 
sprawy infrastruktury wice-
marszałek Wojciech Janko-
wiak.

9 stycznia rozmawiano 
o trwających i planowanych 
inwestycjach drogowych 

w gminach Nowy Tomyśl 
i Zbąszyń. Tu największym 
zadaniem jest budowa nowe-
go przebiegu DW 305 na od-
cinku od ul. Kolejowej do ul. 
Celnej w Nowym Tomyślu. 
Prace rozpoczęły się w lip-
cu ubiegłego roku i zakłada-
ją  powstanie m.in. wiaduk-
tu nad linią kolejową Poznań 
– Berlin, dwóch rond, drogi 
pieszo-rowerowej, chodni-
ków. Wartość inwestycji to 
prawie 57 mln zł, z czego po-
nad 37 mln stanowi dofinan-
sowanie z regionalnej puli 
unijnych funduszy.

Z kolei niemal 150 mln zł 
kosztować ma obwodnica 
Rogoźna na DW 241, której 
budowę wicemarszałek oglą-
dał 20 stycznia. To najkosz-
towniejsza inwestycja (o któ-
rej postępach kilkukrotnie 
pisaliśmy już na naszych ła-
mach), ale w powiecie obor-
nickim trwają też inne ważne 
prace drogowe.

Między Obornikami a Żer-
nikami za ponad 15 mln zł 
budowana jest kilkukilo-
metrowa ścieżka rowerowa 
wzdłuż DW 187. Kolejną 
realizowaną inwestycją jest 
rozbudowa skrzyżowania 
DW 178 z drogą powiatową 
w miejscowości Dąbrówka 
Leśna.  ABO
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Przy remoncie mostu w Kamienniku zastosowano innowacyjną technologię.
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Dialog z Flandrią

15 stycznia wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak spotkał 
się z Matthiasem De Moo-
rem, przedstawicielem gene-
ralnym rządu Flandrii w Pol-
sce i krajach bałtyckich. 

Rozmowa w UMWW doty-
czyła kilku kluczowych kwe-
stii dla rozwoju Wielkopolski 
i belgijskiego regionu Flan-
dria: rolnictwa, gospodarki 
i transformacji energetycznej. 
Debatowano o nich w kontek-
ście rozpoczętego właśnie pol-
skiego przewodnictwa w Ra-
dzie UE i jego priorytetów. 

Wojciech Jankowiak zwró-
cił uwagę m.in. na bezpie-
czeństwo energetyczne i zło-
żony problem transforma-
cji Wielkopolski wschodniej 
oraz regionów powęglowych, 
w których podejmowane są 
trudne społecznie decyzje. 

Poruszono też sprawy 
związane z Ukrainą i odbu-
dową tego kraju po zakończe-
niu rosyjskiej agresji.  RAK

WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ

Z ambasadorem

3 lutego gościem marszał-
ka Marka Woźniaka był 
ambasador Niemiec Viktor 
Elbling.

Spotkanie w UMWW było 
okazją do rozmów m.in. 
o współpracy pomiędzy 
Wielkopolską a niemiecki-
mi regionami partnerskimi 
(Brandenburgią, Dolną Sak-
sonią i Hesją), a także o zbli-
żających się w Niemczech 
wyborach do Bundestagu.

Marszałek przypomniał, że 
Wielkopolska przejęła prezy-
dencję w nieformalnej ini-
cjatywie Partnerstwa Odry, 
ułatwiającej współpracę po 
obu stronach granicy, a am-
basador mówił o reformach 
w Niemczech, obejmujących 
m.in. administrację, cyfryza-
cję, energetykę.

Omówiono też kwestie wy-
zwań stojących przed Europą, 
takich jak migracje, zmiany 
klimatu, krytyka liberalnej 
demokracji i odradzające się 
trendy nacjonalistyczne.  RAK
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Marek Woźniak i Viktor Elbling.
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Wojciech Jankowiak i Matthias 
De Moor.

W Berlinie nie tylko o żywności
Wielkopolscy wystawcy, sa-
morządowcy i przedstawi-
ciele branżowych instytu-
cji wzięli udział w stycz-
niowych Międzynarodo-
wych Targach Gospodarki 
Żywnościowej, Rolnictwa 
i Ogrodnictwa Grüne Wo-
che w Berlinie.

Nasze województwo już 
tradycyjnie uczestniczy w tej 
obecnie największej na świe-
cie imprezie wystawienniczej 
branży rolno-spożywczej.

– Obecność regionu na 
Grüne Woche od lat związa-
na jest z promocją zdrowej, 
wysokiej jakości żywności, 
którą zainteresowanie stale 
rośnie – tłumaczy wicemar-
szałek Krzysztof Grabow-
ski. – Odwiedzający 89. edy-
cję berlińskich targów mogli 
skosztować najlepszych pro-
duktów o bogatej historii, 
wytwarzanych przez rodzin-
ne firmy, dla których jakość 
żywności jest najważniejsza. 
Wielkopolskę reprezentowa-
ło 8 wystawców, którzy oferu-
ją przetwory mięsne, miody, 
oleje, soki i syropy owocowe, 
suszone owoce, wina oraz tra-
dycyjne dania.

Stoisko naszego wojewódz-
twa (o powierzchni 88 m2) 
zlokalizowane było w central-

nej części wystawy i cieszyło 
się dużym zainteresowaniem 
odwiedzających, którzy licz-
nie degustowali regionalne 
przysmaki oraz dokonywali 
zakupów produktów. Wiel-
kopolską ekspozycję odwie-
dzili m.in. minister rolni-
ctwa i rozwoju wsi Czesław 
Siekierski oraz sekretarz sta-

nu w tym resorcie Stefan Kra-
jewski.

Była to okazja do roz-
mów nie tylko o produkcji 
i promocji naszej żywności. 
Podobnie zresztą jak pod-
czas innych spotkań, także 
na szczeblu międzynarodo-
wym, na przykład w trakcie 
debaty brandenburskiej mini-

ster ds. rolnictwa i żywności, 
środowiska i ochrony kon-
sumentów Hanki Mittelstädt 
z samorządowcami z woje-
wództw dolnośląskiego, lu-
buskiego, wielkopolskiego 
i zachodniopomorskiego. 
Berlińskie rozmowy doty-
czyły między innymi Euro-
pejskiego Kongresu Rozwo-
ju i Odnowy Wsi, który już 
wkrótce (w ramach polskiej 
prezydencji w UE) odbędzie 
się w Poznaniu.

– Cieszy zainteresowa-
nie polskich władz, a także 
przedstawicieli innych wo-
jewództw i regionów euro-
pejskich promocją żywności 
na arenie zagranicznej. Licz-
ne spotkania oraz wymiana 
doświadczeń na szczeblu 
międzynarodowym pozwa-
lają zachować rozpoznawal-
ność i konkurencyjność na-
szych producentów – uważa 
Krzysztof Grabowski. Wice-
marszałkowi podczas targów 
w niemieckiej stolicy towa-
rzyszyli też szefowie Depar-
tamentu Rolnictwa i Rozwo-
ju Wsi UMWW, Wielkopol-
skiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego oraz Wielkopol-
skiego Samorządowego Cen-
trum Rozwoju Wsi w Sielin-
ku.  ABO
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Minister rolnictwa Czesław Siekierski i wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski mieli okazję wspólnie zwiedzić wielkopolską ekspo-
zycję w Berlinie.

Na progu naszej prezydencji
Wielkopolska zaakcentowała początek półrocznego polskiego przewodnictwa w Unii Europejskiej.

W styczniu Polska 
– po raz drugi 
w historii – obję-

ła przewodnictwo w Radzie 
Unii Europejskiej. Oznacza 
to półroczne koordynowa-
nie przez nasz kraj najważ-
niejszych wspólnotowych 
prac wszystkich krajów 
członkowskich UE. Nasz re-
gion również odnotował fakt 
rozpoczęcia się polskiej pre-
zydencji.

Na frontonie siedziby Urzę-
du Marszałkowskiego Wo-
jewództwa Wielkopolskie-
go przy al. Niepodległości 
34 w Poznaniu pojawiła się 
okolicznościowa ekspozy-
cja. Przypomina ona o roz-
poczęciu półrocznego unij-
nego przewodnictwa oraz 
o towarzyszącym mu haśle, 
które jest związane z bezpie-
czeństwem kontynentu opar-
tym na siedmiu filarach.

O priorytetach naszego eu-
roprzywództwa rozmawiano 
23 stycznia we wspólnej sie-
dzibie czterech regionalnych 
przedstawicielstw w Brukseli. 
Debatę na ten temat zorgani-
zowały Wielkopolska i Hesja, 
świętujące w 2025 roku 25-le-
cie współpracy.

Otwierając spotkanie, p.o. 
dyrektora Biura Informacyj-
nego Województwa Wielko-
polskiego w Brukseli Joanna 

Kubiak wskazała, że polska 
prezydencja przypada w mo-
mencie m.in. dyskusji na te-
mat przyszłego budżetu unij-
nego, a następnie kształtu 
polityk i programów sektoro-
wych po 2027 r. Z perspekty-
wy Wielkopolski szczególnie 
ważna będzie debata o przy-
szłości polityki spójności, któ-
ra powinna być kształtowana 
i wdrażana w partnerstwie 
z europejskimi regionami.

Filip Ślęzak ze Stałego 
Przedstawicielstwa RP przy 
UE przedstawił wymiary bez-
pieczeństwa, na których Pol-
ska chce skoncentrować swo-
je unijne prace. Są to: zdol-
ność do obrony, ochrona lu-
dzi i granic, odporność na 
obcą ingerencję i dezinforma-
cję, bezpieczeństwo i swobo-
da działalności gospodarczej, 
transformacja energetyczna, 
konkurencyjne i odporne rol-

nictwo oraz bezpieczeństwo 
zdrowotne.

O geopolitycznych uwarun-
kowaniach polskiej prezyden-
cji, także w kontekście wygło-
szonego dzień wcześniej w Par-
lamencie Europejskim prze-
mówienia premiera Donalda 
Tuska, dyskutowały brukselskie 
korespondentki: Anna Słojew-
ska z „Rzeczpospolitej” i Katrin 
Pribyl z Sieci Korespondentów 
Reportois.  ABO, BIWW
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Okolicznościowa ekspozycja zagościła na fasadzie UMWW w Poznaniu.
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O priorytetach polskiej prezydencji rozmawiano w brukselskiej siedzibie BIWW.



13MONITOR WIELKOPOLSKI luty 2025

www.monitorwielkopolski.pl PROMOCJA PROW

Zdobądź atrakcyjne nagrody w konkursie fotograficznym
Do 30 kwietnia trwa przyj-
mowanie zgłoszeń w szó-
stej edycji konkursu „PROW 
w obiektywie”.

Na zwycięzców czekają 
atrakcyjne nagrody w posta-
ci voucherów do sklepu fo-
tograficznego, ufundowane 
ze środków Unii Europejskiej 
w ramach Krajowej Sieci Ob-
szarów Wiejskich. Pula prze-
znaczona na nagrody wynosi 
łącznie aż 40.000 zł. 

Regulamin konkursu, me-
tryczka oraz oświadczenie, 
które należy przesłać wraz 
z pracami na adres e-mail: 

ksow@umww.pl, dostępne 
są na stronie internetowej 
https://wielkopolskie.ksow.
pl. Można się z nimi zapoznać, 
skanując zamieszczony obok 
QR kod.

– Pierwsza połowa 2025 
roku to szczególny czas dla 
naszego kraju z uwagi na pol-
ską prezydencję w Radzie Unii 
Europejskiej. Samorząd Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
podejmuje szereg przedsię-
wzięć podkreślających rolę 
i znaczenie naszego regionu 
dla wspólnoty europejskiej 
oraz potencjału, jaki drzemie 

w mieszkańcach tego woje-
wództwa. To doskonała oka-
zja, aby wypromować Wiel-
kopolskę w Europie. Z tego 
względu serdecznie zachę-
cam do nadsyłania prac do 
konkursu „PROW w obiekty-
wie” – mówi wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski. – Je-
stem przekonany, że zgłoszo-
ne w szóstej edycji fotografie 
podkreślą piękno wielkopol-
skich zakątków wiejskich, któ-
rymi chcielibyśmy się chwalić 
nie tylko w kraju, ale i na spot-
kaniach z naszymi europejski-
mi partnerami.

Na łamach „Monitora” publi-
kujemy jedno z nagrodzonych 
zdjęć w piątej edycji konkursu.
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Zdjęcie „Kiszka po wielkopolsku” zwyciężyło przed rokiem w ka-
tegorii „Wielkopolska na talerzu”. 

Ważne inwestycje dla mieszkańców wsi
Zakontraktowano ostatnie środki z PROW 2014-2020 na projekty wodno-kanalizacyjne.

Do 182 zwiększyła się liczba 
wielkopolskich inwesty-
cji z zakresu gospodarki 

wodno-ściekowej, objętych do-
finansowaniem z Programu Roz-
woju Obszarów Wiejskich 2014-
2020. Na początku stycznia 2025 
r. wicemarszałek Krzysztof Gra-
bowski podpisał umowy z czte-
rema beneficjentami programu. 
Parafowane dokumenty zakła-
dają wsparcie w łącznej kwocie 
ponad 16 mln zł. 

– Zmiany przepisów wpro-
wadzone przez Ministerstwo 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
pozwoliły zakontraktować 
w województwie wielkopol-
skim dodatkowe cztery umo-
wy z PROW 2014-2020. Łącz-

ne wsparcie udzielone z tego 
tytułu przekracza 16 mln zł. 
To bardzo ważne i potrzebne 
środki dla trzech samorządów 
gminnych: Gniezna, Niecha-
nowa i Granowa oraz Zakła-
du Wodociągów i Kanalizacji 
w Rawiczu – podkreśla Krzysz-
tof Grabowski.

Na przykład projekt realizo-
wany przez gminę Granowo 
zakłada budowę sieci kanali-
zacji sanitarnej w miejscowo-
ści Niemierzyce, przebudowę 
sieci wodociągowej w miejsco-
wościach Zemsko, Januszewi-
ce i Bielawy oraz przebudowę 
i rozbudowę infrastruktury 
wodno-kanalizacyjnej w miej-
scowości Januszewice.

Realizacja i rozliczenie dofi-
nansowanych inwestycji mu-
szą zakończyć się do 30 wrześ-
nia 2025 r. Przypomnijmy, że 
środki na ten cel pochodzą 
z Europejskiego Instrumen-
tu Odbudowy (EIO), który zo-
stał uruchomiony, aby złago-
dzić skutki pandemii korona-
wirusa z 2020 r. Dofinanso-
waniem z tego źródła objęto 
łącznie 56 projektów, a przy-
znane wsparcie wynosi blisko 
184 mln zł. 

Poza tym w ramach koń-
czącego się Programu Roz-
woju Obszarów Wiejskich na 
lata 2014-2020 samorząd wo-
jewództwa udzielił wsparcia 
z Europejskiego Funduszu Rol-

nego na rzecz Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich w wysokości 144 
mln zł na realizację 126 innych 
inwestycji, co przy zsumowa-
niu obu funduszy daje kwotę 
pomocy w całej perspektywie 
programowej przekraczającą 
328 mln zł. To więcej niż jed-
na trzecia całego dostępnego 
dla Wielkopolski budżetu w ra-
mach tego programu.

W tym kontekście warto 
podkreślić, że samorząd wo-
jewództwa uruchomił na po-
czątku 2025 r. nabór wnio-
sków na wsparcie inwesty-
cji wodno-kanalizacyjnych 
w ramach środków Krajowe-
go Planu Odbudowy. W ter-
minie od 2 stycznia do 3 lute-

go o pomoc na ten cel mogły 
zawnioskować gminy, związki 
międzygminne i spółki, w któ-
rych gminy są jedynymi udzia-
łowcami.

Dofinansowaniem objęte 
mogą być zadania, których 
realizacja rzeczowo-finanso-
wa zakończy się do 30 listopa-
da 2025 r. Refundacji podlega 
do 100 proc. kosztów kwali-
fikowalnych projektu. Na ob-
szar jednej gminy przewidzia-
ne jest maksymalne wsparcie 
w wysokości 5 mln zł. Zainte-
resowanie dofinansowaniem, 
podobnie jak w przypadku 
naborów z PROW 2014-2020, 
było bardzo duże. Do Urzędu 
Marszałkowskiego Wojewódz-

twa Wielkopolskiego w Po-
znaniu wpłynęło aż 135 wnio-
sków na kwotę  488,5 mln zł. 
Ocena złożonych aplikacji za-
kończy się najpóźniej na po-
czątku kwietnia 2025 r. 

Nie jest to jednak ostatnia 
szansa dla gmin na uzyskanie 
wsparcia na inwestycje z za-
kresu gospodarki ściekowej. 
Na wrzesień zaplanowano bo-
wiem nabór w ramach Planu 
Strategicznego dla Wspólnej 
Polityki Rolnej na lata 2023-
-2027, który umożliwia dofi-
nansowanie zadań polegają-
cych na budowie przydomo-
wych oczyszczalni ścieków. Na 
ten cel przeznaczona zostanie 
pula około 45 mln zł.
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Przedstawiciele gminy Granowo: wójt Zbigniew Kaczmarek, skarbnik Agnieszka Chojnacka 
i przewodniczący rady Tomasz Pocztowy tuż po zawarciu umowy z wicemarszałkiem Krzysztofem  
Grabowskim, w obecności Anny Jakubowskiej, zastępcy dyrektora Departamentu PROW UMWW.
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Jednym z przedsięwzięć objętych dofinansowaniem z unijnego Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020 był projekt „Uporządkowanie gospodarki wodno-ściekowej na tere-
nie gminy Przygodzice – II”.
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Fundusze na półmetku: w którym miejscu jesteśmy?
Przegląd śródokresowy 
i omówienie propozycji 
zmian w programie Fundu-
sze Europejskie dla Wielko-
polski – to główne tematy 
styczniowych obrad komi-
tetu monitorującego. 

– Przegląd śródokresowy 
to ważny moment w ocenie 
realizacji funduszy unijnych 
w regionie – mówił 15 stycz-
nia w UMWW marszałek Ma-
rek Woźniak, przewodniczący 
komitetu. – Pozwala spraw-
dzić, jak efektywnie wykorzy-
stano dostępne środki oraz 
wskazać obszary, które wy-
magają dalszej uwagi.

Wśród liderów
Przypomnijmy, że Wielko-
polska dysponuje budżetem 
unijnym na poziomie 2,15 
mld euro. Od momentu uru-
chomienia pierwszych kon-
kursów, tj. od kwietnia 2023 
roku do teraz, tj. do stycznia 
2025 roku, podpisano ponad 
600 umów o dofinansowanie 
UE o wartości ponad 3,8 mld 
zł, co stanowi prawie 40 proc. 
budżetu programu. Zbliżamy 

się zatem do półmetka jego 
wdrażania. 

Co więcej, większość pozo-
stałych funduszy jest uloko-
wana w trwających lub za-
planowanych konkursach. 
Jesteśmy np. liderem wśród 
regionów w zakresie wdraża-
nia Europejskiego Funduszu 
Społecznego Plus. 

Jednym z kluczowych ob-
szarów programu jest trans-
formacja energetyczna. 
Wielkopolska osiągnęła już 
52,2 proc. udziału energii od-
nawialnej w produkcji energii 
elektrycznej. To wynik znacz-
nie powyżej średniej krajowej, 
która wynosi 27,1 proc. Naj-
większy wzrost mocy zainsta-
lowanej odnotowano w po-
wiatach konińskim, tureckim 
i chodzieskim. 

Wciąż borykamy się jednak 
z problemem ubóstwa ener-
getycznego. Aż 13,5 proc. 
gospodarstw domowych ma 
trudności z opłacaniem ra-
chunków za energię. To więcej 
niż średnia krajowa. Dlatego 
wiele projektów finansowa-
nych z programu koncentru-

je się na termomodernizacji 
budynków i rozwoju OZE. 

Zmiany w dialogu
Członkowie komitetu moni-
torującego zapoznali się też 
z propozycjami zmian w pro-
gramie, a następnie upoważ-
nili zarząd województwa do 
prowadzenia nieformalnych 
rozmów z KE w tym zakre-
sie. Dotyczą one rozszerzenia 

wsparcia na ekoinwestycje 
o spółdzielnie mieszkaniowe 
czy wydzielenie nowych in-
strumentów finansowych. 

Proponuje się też dodanie 
nowych projektów strate-
gicznych: m.in. przebudowę 
nieruchomości dawnej oc-
towni na siedzibę muzeum 
w Lesznie, „Projekt Warenka” 
– przekształcenie terenów 
po byłej bazie kopalni Ada-

mów w miejscowości Waren-
ka (gmina Turek) z nadaniem 
im nowych funkcji. 

Ponadto swoje postulaty 
zgłosiły organizacje społecz-
ne. Są to m.in. propozycje do-
tyczące rozwoju infrastruk-
tury społecznej: wsparcie in-
westycji w obiektach służą-
cych NGO oraz wykorzystanie 
w nich OZE. Nie mniej ważne 
dla nich są sprawy klimatycz-

ne – konieczność większego 
zaangażowania w edukację 
ekologiczną, monitoring śro-
dowiska czy projekty związane 
z efektywnością energetyczną. 
Dużym ułatwieniem w dostę-
pie do funduszy byłoby (szcze-
gólnie dla tych mniejszych 
NGO) zmniejszenie wymogu 
wkładu własnego i uproszcze-
nie procedur aplikacyjnych. 

W ciągu najbliższych tygo-
dni będą odbywać się spot-
kania grup roboczych, które 
wypracują precyzyjne zapisy 
zmian. Komitet monitorujący 
FEW powinien przyjąć je na 
marcowym posiedzeniu. 

– Zależy nam na tym, aby 
wszystkie propozycje, postu-
laty i wątpliwości wyjaśniać 
w sposób koncyliacyjny i wy-
pracować konkretne zmia-
ny zapisów w programie, tak 
aby rzeczywiście służyły rea-
lizacji projektów. Pamiętajmy 
o tym, że jesteśmy na półmet-
ku wdrażania programu. Bene-
ficjenci złożyli wnioski o war-
tości ponad 7 mld zł, co stano-
wi 77 proc. budżetu programu 
– podkreślał marszałek.  MARK
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Komitet monitorujący FEW obradował, jak zwykle, w sali sesyjnej UMWW w Poznaniu.

Mniej dokumentów, więcej online!
E-usługi wkraczają do wielkopolskiej policji. Fundusze europejskie ułatwią komunikację na linii obywatel – mundurowi. 
Będzie szybciej, łatwiej i bezpieczniej.

Wyobraźmy sobie sytu-
ację: zgubiłeś doku-
ment albo zostałeś 

okradziony. Chcesz to zgłosić 
policji, ale perspektywa biega-
nia po komisariatach zniechę-
ca cię. Ta sytuacja zmieni się 
w najbliższych latach w wiel-
kopolskich komisariatach 
policji. Sprawy będzie moż-
na załatwić szybciej i online. 
Wszystko dzięki elektronicz-
nemu obiegowi dokumen-
tów dofinansowanemu z pro-
gramu Fundusze Europejskie 
dla Wielkopolski. 

Chcemy online 
W ostatnich latach rośnie za-
interesowanie e-usługami 
w policji. W 2021 roku do Ko-
mendy Wojewódzkiej Policji 
w Poznaniu wpłynęły 4334 
wnioski, dwa lata później było 
ich prawie 10 tys., to wzrost 
o około 70 proc. Dokumenty 
składają różne instytucje i do-
tyczą one udzielania informa-
cji i koordynacji działań zwią-
zanych z prowadzonymi po-
stępowaniami. Podobnie jest 

w przypadku komunikacji na 
linii obywatel – policja. Przy-
kład? Ponad 32 tysiące zapy-
tań tylko w sprawie zdarzeń 
drogowych wpłynęło w ciągu 
roku do KWP w Poznaniu. 

Już wkrótce zainteresowane 
osoby i instytucje będę mogły 
uzyskać potrzebne informacje 
przez internet, bez konieczno-
ści osobistych wizyt czy stania 

w kolejkach. E-usługi to również 
korzyści dla policji – oszczędno-
ści w przejazdach samochodów 
czy zużyciu papieru i innych 
materiałów biurowych. 

– Dzięki projektowi unijne-
mu będziemy mogli spraw-
nie i rzeczowo odpowiadać 
na zapytania instytucji ze-
wnętrznych, a obywatel, 
który stał się ofiarą jakiegoś 

zdarzenia, będzie miał szyb-
ko udzieloną informację np. 
ze strony ubezpieczyciela. 
System będzie rozpowszech-
niony w całym wielkopolskim 
garnizonie. To ponad 416 sta-
nowisk kancelaryjnych i 3 tys. 
stanowisk do obsługi całego 
systemu – mówił 9 stycznia 
podczas konferencji prasowej 
w UMWW komendant woje-

wódzki policji w Poznaniu To-
masz Olczyk.

W praktyce będzie to ozna-
czać, że policjanci nie będą 
musieli przesyłać dokumen-
tów od jednego wydziału do 
drugiego. Chodzi na przykład 
o informacje dotyczące prze-
biegu zdarzenia drogowego. 
Teraz ta droga jest zdecydo-
wanie dłuższa, a po cyfryzacji 
wszyscy zainteresowani będą 
mieli dostęp do informacji 
w jednym momencie. Dzięki 
temu rozwiązaniu ofiary wy-
padków oraz firmy ubezpie-
czeniowe będą mogły szyb-
ciej i sprawniej uzyskiwać in-
formacje o przebiegu zdarzeń.

Zostanie także rozbudowana 
infrastruktura teleinformatycz-
na, m.in. o nowoczesne serwe-
ry i urządzenia archiwizujące. 
Pod koniec tego roku rozpo-
czną się szkolenia personelu. 
Pełna funkcjonalność projektu 
przewidziana jest na 2027 rok.

Nie tylko w policji 
To pierwszy tak duży proces 
cyfryzacji w naszej policji. 

– Cieszę się, że policja jest 
również tą instytucją, któ-
ra stawia na e-usługi, czy-
li udostępnia swoje zasoby 
informacyjne i komunikuje 
się z obywatelami za pomo-
cą środków elektronicznych. 
To dziś znak czasów. Ten pro-
jekt zdecydowanie zmieni 
obraz wielkopolskiej poli-
cji – mówił marszałek Marek 
Woźniak.

Przypomnijmy, że tylko 
w obecnej perspektywie UE 
podobnych projektów cyfry-
zacji mamy już w Wielkopol-
sce 25. Realizują je samorządy, 
uczelnie, zakłady opieki zdro-
wotnej czy organizacje poza-
rządowe. 

– Wartość wszystkich tego 
typu projektów w ramach 
FEW to 83 miliony złotych, 
a dofinansowanie unijne już 
zakontraktowanych przedsię-
wzięć wynosi 58 mln zł. Pro-
jekt Komendy Wojewódzkiej 
Policji w Poznaniu jest naj-
droższym zadaniem w tej 
puli – zaznaczył Marek Woź-
niak.  MARK
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O szczegółach projektu opowiedzieli marszałek Marek Woźniak i komendant Tomasz Olczyk.
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u Poznań: parki kieszonkowe, skwery oraz tereny zieleni przy-
ulicznej z elementami małej retencji, np. pojemniki na desz-
czówkę i niecki filtracyjne. Takie ekoinicjatywy są realizowane 
w Poznaniu oraz na terenie aglomeracji poznańskiej. Mają one 
na celu zwiększyć odporność na zmiany klimatu i klęski żywioło-
we. Przedsięwzięcie finansowane jest z funduszy europejskich. 

u Kępno: 3 stycznia oficjalnie otwarto Dzienny Dom Pomo-
cy działający przy Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie. 
Oferuje on 8 godzin wsparcia dziennie – terapeutycznego, 
psychologicznego i zajęciowego. Zespół tworzą opiekuno-
wie, terapeuci i specjaliści. Działalność dofinansowana jest 
z funduszy europejskich.

u Wierzbinek: przy Urzędzie Gminy Wierzbinek zamontowano 
ładowarkę do aut elektrycznych, podobnie jak w innych gmi-
nach Wielkopolski wschodniej. Będzie służyć m.in. doradcom 
klimatycznym, którzy korzystają z elektrycznej Dacii Spring. 
Samochód, jeden z siedmiu kupionych w projekcie Life Af-
ter Coal PL, będzie używany także w Kleczewie, Sompolnie, 
Ślesinie i Wilczynie. Na zdjęciu część aut wykorzystywanych 
w tym projekcie. 

u Gminy Kazimierz Biskupi i Kościan: w pierwszej gminie 
zrealizowane zostaną dwie inwestycje: budowa ścieżki pie-
szo-rowerowej na odcinku Nieświastów – Kazimierz Biskupi 
(2,4 km) oraz w Kozarzewie (1,1 km). Nowe drogi dla cykli-
stów, z dofinasowaniem unijnym, powstaną przy drogach 
powiatowych. Podobne zadania zostaną zrealizowane w gmi-
nie Kościan. Władze JST podpisały właśnie dwie umowy na 
rozbudowę dróg powiatowych, które obejmują utworzenie 
ścieżek rowerowych. Łącznie powstaną blisko 2 km takich tras 
z energooszczędnym oświetleniem. 

u Pleszew: strażacy ochotnicy z Kowalewa i Pleszewa otrzy-
mali nowy sprzęt. Mają teraz nowe zestawy narzędzi hydrau-
licznych, w tym pompy, nożyce i rozpieraki, a także aparaty 
oddechowe, agregat, drabiny i sprzęt gaśniczy. OSP Pleszew 
otrzyma jeszcze niebawem nowy średni wóz ratowniczo-
-gaśniczy.
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PROMOCJA FUNDUSZY EUROPEJSKICH DLA WIELKOPOLSKI 

Fundusze europejskie na skróty

To będzie strzał w dziesiątkę 
Jest zielone światło w spra-
wie realizacji nowych inwe-
stycji na drogach wojewódz-
kich. Zarząd województwa 
wybrał do dofinansowania 
10 nowych odcinków. 

Będą one kosztować ponad 
477,5 mln zł, z czego prawie 
320 mln zł to dofinansowanie 
z Funduszy Europejskich dla 
Wielkopolski. Jakie to będą in-
westycje?

Gmina Mosina może spo-
dziewać się sporych zmian 
na drodze wojewódzkiej nr 
431, łączącej Kórnik z Dyma-
czewem Nowym. Chodzi m.in. 
o trzy fragmenty tej trasy. Na 
odcinku Mosina – Rogalinek 
(most), liczącym 2,1 km, zo-
stanie zmodernizowana na-
wierzchnia oraz poprawione 
bezpieczeństwo. Prace na od-
cinku w Świątnikach (0,8 km) 
mają zakończyć się w 2025 
roku. Z kolei odcinek Miecze-
wo – Kórnik o długości 1,3 km 

jest na etapie projektowania. 
Przy okazji tych inwestycji po-
wstanie też infrastruktura pie-
szo-rowerowa.

Bardziej komfortowa i bez-
pieczna będzie również trasa 
z Wągrowca do Margonina. 
Pojawiło się zielone światło 
dla drugiego etapu rozbudo-
wy DW 190 na odcinku Mar-

gonin – Durowo. Wyremonto-
wana trasa pomoże w lepszej 
komunikacji między powia-
tem chodzieskim i Wągrow-
cem.

Zmodernizowany zostanie 
też inny odcinek, tj. od skrzy-
żowania z drogą wojewódzką 
nr 188 w Krajence do skrzyżo-
wania z drogą krajową nr 10 

– etap I odcinek Podróżna – 
Bądecz.

To niejedyne inwestycje, 
które są prowadzone na dro-
gach wojewódzkich. W Wiel-
kopolsce przy wsparciu fun-
duszy europejskich rozbudo-
wywane są aktualnie drogi 
m.in. w powiecie czarnkow-
sko-trzcianeckim, poznań-
skim, szamotulskim, koniń-
skim i pleszewskim. 

Nowe mosty i wiadukty ko-
lejowe powstają nad rzeką 
Mała Wełna (Kiszkowo), nad 
Prosną (Gizałki), nad Kanałem 
Ślesińskim (Ślesin) oraz nad li-
nią relacji Warszawa – Berlin 
(Nowy Tomyśl). 

A to jeszcze nie koniec in-
westycji za unijne pieniądze. 
Do 28 marca trwa bowiem 
nabór dla Wielkopolskiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Poznaniu, w którym do po-
działu jest ponad 55 mln zł. 
 MARK

u Droga wojewódzka nr 191 w Zacharzynie 
u  Droga wojewódzka nr 263 na odcinku od skrzyżowania z DP 

3403P w Drzewcach do skrzyżowania z DW 473 – etap 3 
u  Droga wojewódzka nr 432 na odcinku od Środy Wlkp.  

do Ruszkowa
u  Droga wojewódzka nr 442 na odcinku Gizałki – Kalisz na 

terenie powiatu pleszewskiego (Chocz – granica powiatu 
pleszewskiego) 

u  Droga wojewódzka nr 442 na odcinku Gizałki – Kalisz na te-
renie powiatu pleszewskiego (Kwileń – Chocz) 

u  Droga wojewódzka nr 443 Jarocin – Tuliszków na odcinku 
Gizałki – granica gmin Gizałki/Grodziec – etap II

Gdzie jeszcze będą remontowane drogi? 

Kiedy nowe nabory? Sprawdź
Jakich konkursów możemy spodziewać się w pierwszych miesiącach 2025 roku? 

Masz pomysł na nową, 
przyjazną przestrzeń 
w swoim mieście? 

Chcesz zmienić szare ulice 
w zielone parki, a opuszczo-
ne budynki w miejsca tętnią-
ce życiem? Aplikuj o dotację 
unijną na rewitalizację. Czasu 
jest coraz mniej. Przyjmowa-
nie wniosków zakończy się 
28 marca. Premiowane będą 
szczególnie te pomysły, w któ-
rych pojawią się ekologiczne 
i prospołeczne akcenty. Ana-
logiczny konkurs jest ogłoszo-
ny z Funduszu na rzecz Spra-
wiedliwej Transformacji Wiel-
kopolski wschodniej (FST).

A może szukasz dotacji na 
rozwiązania proekologiczne, 
nowe technologie? Do końca 
lutego możesz składać wnio-
ski na inwestycje w energię 
odnawialną. Dofinansowa-
ne zostaną przedsięwzięcia 
obejmujące rozwój technolo-
gii, produkcji, przesyłu i wy-
korzystania gazów zdekarbo-
nizowanych. Mogą to być np. 
innowacyjne projekty wodo-
rowe. Wsparcie obejmie też 
zadania dotyczące budowy 
lub rozbudowy magazynów 
energii dla instalacji OZE.

Dotacje będą też przyzna-
wane na działania z zakresu 
ochrony klimatu. Pierwsze 
konkursy z puli zarezerwowa-
nej dla wybranych ZIT-ów już 
się zakończyły, część jeszcze 
trwa (do marca), a kolejne zo-
staną ogłoszone w kwietniu. 

Podobnie jak ogólnodostępny 
konkurs (początek 24 kwiet-
nia), w którym będzie można 
pozyskać dotacje na projekty 
z obszaru adaptacji do zmian 
klimatu na terenach zurbani-
zowanych. Mogą one doty-
czyć choćby inwestycji w mi-
kro i małą retencję wodną. 

7 kwietnia rozpocznie się 
konkurs na rozwój zrówno-
ważonej mobilności miej-
skiej. Można pozyskać środki 
na zakup ekologicznego tabo-
ru i budowę niezbędnej infra-
struktury. Wspierane będą też 
zeroemisyjne formy transpor-
tu czy działania informacyj-
no-promocyjne i edukacyj-

ne. Dodatkowe środki na roz-
wój mobilności dostępne są 
w konkursach adresowanych 
bezpośrednio do ZIT-ów.

Swoją szansę będą mie-
li też społecznicy. Można już 
składać wnioski na projekty 
infrastrukturalne. Mogą one 
dotyczyć budowy i rozbudo-
wy lokalu na potrzeby reali-
zacji usług środowiskowych 
i dziennych, a także rodzin-
nych czy związanych z rozwo-
jem pieczy zastępczej i miesz-
kań treningowych. W marcu 
z kolei dostępne będą dotacje 
na aktywną integrację. 

Zainteresowani powinni 
być przedsiębiorcy z Wiel-

kopolski wschodniej. Z puli 
FST pod koniec lutego roz-
pocznie się nabór na wspar-
cie inwestycji MŚP w za-
kresie dostosowywania do 
zmieniających się warun-
ków rynkowych i techno-
logicznych oraz tworzenia 
nowych miejsc pracy, cy-
fryzacji i internacjonaliza-
cji. W kwietniu będzie moż-
na  także pozyskać środki na 
działalność B+R. 

Więcej o konkursach z Fun-
duszy Europejskich dla Wiel-
kopolski można znaleźć na 
stronie funduszeue.wielko-
polskie.pl (zakładka „ogłosze-
nia i nabory”).  MARK
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Krobia, Czempiń czy Czarnków już realizują ekologiczne i prospołeczne projekty. Dołącz do nich.
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USŁYSZANE

PODPATRZONE

Bardziej zoologicznie niż za-
zwyczaj było na budżetowej 
sesji sejmiku. Algorytmy in-
ternetowych wyszukiwarek 
w sali sesyjnej w godzinach 
popołudniowych 20 grudnia 
musiały odnotować gigan-
tyczny wzrost popularności 
słowa „muflon”.

Zwierz ten pojawił się (wer-
balnie oczywiście) podczas 
uzasadniania przez radnego 
Adama Bogrycewicza jednej 
z jego poprawek do budżetu. 
Chciał on mianowicie – przy-
pomnijmy: zabierając pienią-
dze zapisane na wydawanie 
„Monitora Wielkopolskiego” 
– ponownej kategoryzacji 
obwodów łowieckich w wo-
jewództwie. I przekonywał, 
że stosowany w jej poprzed-
niej wersji jeden ze wskaźni-
ków do punktacji, związany 
z występowaniem w danym 
okręgu muflonów, jest bez-
podstawny, bo – jak podkre-
ślał z przekonaniem w głosie 
– „w Wielkopolsce nie ma 
muflonów”.

– Proszę państwa, oczywi-
ście, że w Wielkopolsce wy-

Czy do podpisywania wielo-
milionowych kontraktów po-
trzebne są czarodziejskie pió-
ra? Tego nie wiemy, ale po-
dobne wątpliwości pojawiły 
się 14 stycznia, gdy w UMWW 
parafowano umowę na prowa-
dzenie w regionie szkoleń dla 
dzieci i młodzieży.

– Teoretycznie moglibyśmy 
zaczynać, ale zapomniałem 
pióra, a ono ma specjalny na-
bój – zagaił przed konferen-
cją prasową Jacek Bogusław-
ski z zarządu województwa.
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Tak, z grubsza rzecz biorąc, prezentuje się muflon. Pokazujemy, bo 
wielu radnych podczas grudniowej sesji zastanawiało się, jak właści-
wie wygląda stworzenie będące przedmiotem tak żarliwej dyskusji.
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Magiczne pióro dostarczył Jackowi Bogusławskiemu asystent.

Jak co roku wielu przedstawicieli samorządu województwa za-
proponowało przekazanie fantów, usług czy innych atrakcji na 
licytacje organizowane podczas finału Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy. Czasami zadziwia nas, o co w podobnych au-
kcjach charytatywnych walczą (nie tylko) internauci… Niewielu 
z nas chciałoby przecież spędzić kilka godzin w urzędzie i jeszcze 
za to… zapłacić. W połowie stycznia udało nam się podpatrzyć, 
jak rzutem na taśmę „skonsumowano” przedmiot jednej z licyta-
cji oferowanych podczas ubiegłorocznego WOŚP. Otóż pani Ag-
nieszka Kątna-Dolata wygrała… „Dzień z radnym” Andrzejem Pi-
chetem w siedzibie samorządu województwa. Zwyciężczyni miała 
okazję zobaczyć, jak pracują radni, spotkać się z przewodniczącą 
sejmiku, poznać tajniki pracy w Urzędzie Marszałkowskim czy też 
zjeść obiad w urzędowej knajpce. I to wszystko w szczytnym celu.

 MONITORUJEMY RADNYCH
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 u  Lubię to zdjęcie, bo… mimo upływu już kilku lat od jego 
zrobienia, nadal przywołuje gorące wspomnienia portugal-
skiego szlaku Camino, twarze ludzi na nim spotkanych  
i smak codziennego pastéis de nata pałaszowanego do 
porannej kawy.
 uNajprzyjemniejszy moment w pracy radnego to… ten, 
w którym widać jej realne, pozytywne efekty.
 uA najgorsze w tej robocie jest… gdy ktoś myśli, że zawsze 
ma rację.
 uGdy jadę na sesję sejmiku, to… zawsze po samodzielnym 
przestudiowaniu wszystkich projektów uchwał.
 uW sali sesyjnej najbardziej brakuje mi… dystansu niektó-
rych osób do „wielkiej polityki”.
 uGdyby komisje znów mogły obradować online… Nie mia-
łem okazji działać w tej formie jako radny (wszak jestem nim 
od niespełna roku), ale co do zasady spotkania offline cenię 
sobie znacznie wyżej niż online.
 uMożemy być dumni z Wielkopolski, ponieważ… to najlep-
sze i najoptymalniejsze miejsce do życia.
 uGdy słyszę „mała ojczyzna”, to… przed oczyma widzę lesz-
czyński ratusz, rydzyński Zamek Królewski i Jezioro Łoniew-
skie w Osiecznej.
 uNajdziwniejsze pytanie, jakie dotąd usłyszałem, to…  
pytanie niewarte cytowania na łamach tak zacnego  
periodyku ;-)
 uChciałbym wiedzieć… każdego dnia więcej niż  
poprzedniego!
 uNie chciałbym wiedzieć… tego, co miałkie, niczego nie 
wnosi, a jest przedmiotem jałowych plotek.
 uChciałbym się spotkać z… Lista jest długa! Każde spotkanie 
niesie jakąś wartość.
 uNa bezludną wyspę zabrałbym… Hmm… żonę, dobrą 
książkę, ale i… bilet powrotny.
 u Jak urlop, to… tylko aktywnie: na rowerze, górskich szla-
kach albo z dziesiątkami tysięcy kroków podczas zwiedzania.
 uA jak praca, to… zawsze w skupieniu: czasem w todze na 
sądowych korytarzach, a czasem w zaciszu gabinetu z rozło-
żonymi aktami, jazzem w tle i filiżanką espresso pod ręką.
 uMarzy mi się… – bez patetyzmu, ale jednak – świat bez 
wojen.
 uBoję się… zgnuśnieć i przestać marzyć.
 uCieszę się… z życia!

Wojciech Firlej:

Jazz i espresso

Wojciech Firlej

 u 17 lipca 1994 r., Leszno

 u adwokat we własnej kancelarii

 uwybrany z listy TD, w okręgu nr 6

 u 8284 głosy

stępują muflony! – uzupełnił 
wiedzę radnego chwilę póź-
niej wicemarszałek Krzysz-
tof Grabowski. – Według da-
nych, które uzyskaliśmy właś-
nie podczas ostatniej katego-
ryzacji obwodów łowieckich, 
w 2017 roku było w naszym 
województwie 431 muflonów, 
w 2018 – 475, w 2019 – 565. 

Co więcej, jak się można 
było dowiedzieć, jest ten-
dencja wzrostowa jeśli cho-

dzi o liczebność tych rogatych 
mieszkańców naszego regio-
nu. Według najnowszych da-
nych, w marcu 2024 roku 
mieliśmy w Wielkopolsce już 
661 muflonów. – Możemy się 
z tego cieszyć lub nie, ale ta-
kie są fakty – komentował 
Krzysztof Grabowski, a radni 
oraz inni uczestnicy obrad za-
częli gremialnie szukać w lap-
topach i telefonach wizerun-
ku sympatycznego zwierzaka.

– Co do tego muflona, któ-
ry jest bohaterem przynaj-
mniej tej części sesji, to być 
może jest tak, jak pan marsza-
łek mówi – przyznał w koń-
cu ze skruchą Adam Bogry-
cewicz. Postanowił jednak 
brnąć dalej: – A Wikipedia 
uważa, że muflon nie wy-
stępuje na terytorium Rze-
czypospolitej Polskiej… Ale, 
dla zobrazowania, takich na 
przykład saren w całej Polsce 
jest około miliona. Z całym 
szacunkiem, jakie to porów-
nanie z tymi paroma muflo-
nami, które może występują 
gdzieś w gminie Ceków Ko-
lonia…

– Bardzo się cieszę, że zna 
pan radny topografię woje-
wództwa i wie, gdzie jest gmi-
na Ceków Kolonia – odparł 
wicemarszałek Grabowski, 
notabene mieszkaniec wspo-
mnianego zakątka południo-
wej Wielkopolski. – Myślę, 
że warto ją odwiedzić, bo to 
bardzo piękne miejsce i długo 
mógłbym mówić o jego walo-
rach, choć nie wiem, czy tam 
są muflony.

– Pewnie taki ze znika-
jącym… tuszem, żeby tych 
obiecanych milionów nie szło 
za chwilę odczytać – zareago-
wała ze śmiechem Marzena 
Wodzińska, przewodnicząca 
sejmikowej Komisji Kultury 
Fizycznej i Turystyki. 

– Nie, to prawdziwy atra-
ment, bo przy takiej kwocie, 
sięgającej prawie 31 mln zł, 
podpis musi wystarczyć na 
kilka lat – zapewnił Jacek Bo-
gusławski, któremu asystent 
dostarczył zagubione pióro.


